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XV. ÉVFOLYAM 15. SZÁM

Vakaknák 
az ércvagyon 
letermeléséhezKözel negyven ember vette szemügyre a 13/21-es vakakna beépített gépi és villamos berendezéseit a júliusban megtartott műszaki átadáskor. Mindent kipróbáltak, minden csavart ellenőriztek. Milliméter pontossággal mérték a szállítógép fékeinek beállítását, majd ennek többszöri kipróbálása következett. A jegyzőkönyvbe csupán apró hiányosságok kerültek, melyek nem veszélyeztetik az aknamélyítés kezdetét. A hiányosságok kijavítására, pótlására a határidőként megszabott tíz nap elegendő.A műszaki átadás-átvétel kapcsán kértünk választ kérdéseinkre Sallai Árpád beruházási osztályvezetőtől.— A 13/21-es vakakna milyen feladatot lát el?— A vakaknák feladata a főszállító szintek közötti ércvagyon feltárása, előkészítése és letermelése. Az V. sz. bányaüzem beruházási programjának egysége a 13/21-es vakakna építése; de többcsszámot kell használni, mert hasonló készültségi fokon áll a 4/13-as vakaknak is. A program szerint még két 300—300 méteres vakaknak megépítése szükséges az V. sz. bányaüzem ércvagyonának letermeléséhez.— Mikor kezdődött a vakaknák építése és most milyen készültségi fokon állnak?— Mindkét vakakna előkészítési munkái két és fél éve kezdődtek. Ez idő alatt megépült a két vakakna szállítógéptere és villamos- tere, továbbá a kötélgurító, a toronyfeltörés és a rakodó. A szállítógépek szerelése befejeződött és hamarosan elkészül az aknamélyítéshez szükséges berendezések szerelése is. A 13/21-es vakaknak szállítógépének műszaki átadása júliusban befejeződik. A 4/13-as vakakna 72 órás próbaüzeme is július hónapban indul, majd ezt követően kezdődik a műszaki átadás-átvétel.— Mikor várható az aknamélyítés kezdete?— Mindkét vakaknánál augusztusban. Éppen ezért a műszaki átvételt a Bányászati Aknamélyítő Vállalattal közösen végezzük. A berendezéseket az ő kezelésükbe adjuk át, mivel ezen berendezések feladata az aknamélyítésnél a teher- és személyszállítás. Egyébként a 4/13-as vakaknánál tirisztoros vezérlésű aknaszállítógép került beépítésre és hasonló gépek kerülnek majd a megépítésre váró vakaknákba is — mondta végezetül az osztályvezető.VERESS TAMÁS

ÁRA 50 FILLÉR

Napirenden a munkásszállítás

Ülést tartott a vállalati
párt-végrehajtóbizottság
A vállalati párt-végrehajtó-bizottság a július 6-i ülésén Bimbó József igazgatóhelyettes előterjesztésében megtárgyalta a munkásszállítás helyzetét. Az ülésen részt vett Héra István is, a Volán 12. sz. Vállalat pb-titkára.Az írásos beszámoló kiemelte a munkásszállítás jelentőségét. Vállalatunk szinte valamennyi dolgozóját utaztatjuk 10 kilométernél hosszabb távolságon munkahelyeikre és vissza. Az utazás körülményei hosszabb időn át tartó utazási együttlét kedvezően vagy kedvezőtlenül alakíthatja a munkába járók hangulatát, s így jó vagy rossz irányba befolyásolhatják a munkahelyeken kialakuló termelési hangulatot, a teljesítményeket. Ezért politikai kérdésnek is tekinthető a munkás- szállítás.Dolgozóink zömét polgá- riasított Volán-járatokon és vasúton szállítjuk. Pécsen kívül 121 településről járnak be rendszeresen a munkavállalóink. A többszakos foglalkoztatás, az eltérő munkarendek ilyen körülmények mellett nagy szervező munkát igényelnek. Figyelembe kell venni ugyanis a gépjárműpark jobb kihasználását és az utazással töltött idő minél rövidebb tartamát is a menetrendek összeállításánál.A nem Pécsről bejáró dolgozók száma is jelentős, több mint 1300 fő. Azüze- menkénti arány igen eltérő, a II. sz. bányaüzemben eléri az átlaglétszám 30 százalékát. Az utazással töltött idő is különböző. A leghosszabb időt töltik utazással az újpetrei, szigetvári, cikói, sásdi dolgozóink: 3 óra—3 óra 40 perc oda-visszautazást tekintve, így, az otthontól távol töltött idő 12—13 óra. Különösen itt fontos a feltételek javítása, a kulturált közlekedés biztosítása.A vállalaton belüli munkahelyekre történő személyszállítás is a témába tartozik. E téren is feladat a szállítás korszerűsítése. A régi bódés kocsik helyett ma már zömében mikrobuszok viszik dolgozóinkat a különféle munkahelyekre, de még előfordul teherautóval történő szállítás is.A jelentés részletesen foglalkozott a szállítási problémákkal is. Esetenként előfordul járatkimaradás, késés; egyes járatok zsúfoltak; a peremkerületek csatlakozása kedvezőtlen; rossz a szállítójárművek műszaki állapota; nem

tartják a kijelölt útvonalat; az egyes járművezetők udvariatlanok, durván beszélnek dolgozóinkkal stb. Vállalatunk és a Volán 12. sz. Vállalat vezetősége rendszeres kapcsolatot tart s a felmerült problémákat menet közben igyekeznek rendezni.Az utazási költségek jelentősen terhelik vállalatunk önköltségét. A szerződéses járatokra félmillió forintot, a Volán és MÁV utaztatásra 18 millió forintot fordítunk évente. A belső szállítás költsége kb. 2,5 millió forintot tesz ki. Dolgozóink zöme mindösz- sze 20 forintot fizet havonta az utazásért, tehát komoly kedvezményben részesülnek.A jelentés vitájában részvevők elismerték a munkásszállítás terén az elmúlt években bekövetkezett fejlődést, de nyomatékosan felhívták a figyelmet az egyes problémákra. Ezek nagy része az emberek hozzáállásától függ: hanyagságuk, felelőtlen magatartásuk, durva hangnemük rontja a légkört, s végeredményben a munkásszállítás ügye így válik politikai kérdéssé. A Volán vállalat pártszervezeteinek, de vállalatunk pártszervezeteinek is hatékonyabb nevelő munkát kell végezni, amely a fel

Papp Árpád, a Munkásőrség országos parancsnoka, baranyai látogatása alkalmával megtekintette vállalatunk Ércdúsító üzemét. Képünkön (balról a második) a? üzemlátogatást megelőzően az üzemi tanácsteremben. Keller Gábor felvétele

1978. AUGUSZTUS 1.

Munkában az ÉDÜ „druck” szűrő szerelői, Pászti Gábor és Frank Sándor, akik a meghibásodott szűrőoszlopokat cserélik ki. Az ő munkájuk elengedhetetlenül szükséges a folyamatos üzemeléshez.Keller Gábor felvétele

világosításon, az egymás problémáinak megismertetésén túlmenően hasson ki az emberi magatartás javítására is;A párt-végrehajtóbizottság ezután megtárgyalta .és elfogadta a második félévi munkatervet, valamint e- gyéb ügyeket tárgyalt.Juhász Károly
Jó irányban az üzemi és a kisebb-nagyobb 
kollektívák érdekeinek összehangolása útján,égi hagyomány, hogy az esztendő egy- egy szakaszának zárása idején üzemünk párt-, gazdasági és társadalmi vezetői módot keresnek és találnak arra, hogy a dolgozókkal közösen értékeljék az előző időszak eredményeit, problémáit és megbeszéljék atovábbi feladatokat.— Az előző évi jó munkavégzés és ennek erkölcsi elismerése: az Élüzem cím arra kötelezett bennünket, hogy most is sikeresen teljesítsük a III. sz. bányaüzemre rőt feladatokat — mondotta tájékoztató bevezetőjében Kocsor Ferenc üzemvezető.Az első negyedév végén elég rossz pozícióból indult a második negyedévi munka. Alapos és széleskörű véleménycsere, megbeszélések sokasága, közös gondolkodás következett. Mit lehet tenni és mit kell

Munkaidőmérleg
tenni? Ez volt a fő kérdés. Mindenki számára egyértelmű volt, hogy érdekelté kell tenni a dolgozókat abban, hogy rendszeres napi munkábaj órással, a táppénzes napok és az egyéb távollétek csökkentésével hozzuk a várt eredményeket.Kísérleti jelleggel új ösztönzési rendszert vezetett be az üzem, amely minden vonatkozásban az említett célokat szolgálta úgy, hogy a fokozottabb erőfeszítés egyértelműen növelte a keresetet, a „lazítás’’ pedig csökkentette azt. De nemcsak az egyes dolgozó, hanem az egész csapat vonatkozásában.Az új ösztönzési rendszer bevezetése arra kényszerítette az embereket,

hogy olyan új fogalmakat tanuljanak és értsenek meg, mint pl. a munkaidőmérleg.Az üzemvezetés ilyen esetekben emberséges elbírálást alkalmazott,ugyanakkor igyekezett kiszűrni és eltávolítani a kollektívából azokat, akik ismételten nem vették figyelembe a közösség érdekeit.— Nem az volt a cél — hangsúlyozta Kocsor elvtárs —, hogy a csapatokat jogtalanul büntessük, hanem az, hogy belássák az emberek: saját érdekükben vagyunk szigorúak.Természetesen minden ösztönzési rendszerben vannak hibák is, így a III-as üzemi ösztönzés sem tökéletes még. Egy azonban biztos: az alkalmazásával elindult folyamat pozitív és előremutató. Míg a vájvégnél az első negyedévben 3,6 százalékkal, a kiszolgálóknál 1,6 százalékkal volt több a kiesett műszak a tervezettnél, addig a második negyedévben a vájvégnél 2,8 százalékkal több műszakot teljesített egy-egy dolgozó, s a kiszolgáló munkaidőmérleg is tervszintre e- melkedett. az első és második negyedévi eredmények között óriási a különbség, s ez egyben azt is jelentette, hogy az tízem teljesítette az első féléves tervét. Éppen ezért foglalt állást úgy az üzemi szakszervezeti tanács, hogy apróbb módosításokkal most már állandó jelleggel alkalmazzuk az új ösztönzési rendszert.Herendi István



1918. AUGUSZTUS 1.2 ÉRCBANYASZ

Egy óra dr. Marton István jogtanácsosnál

„Mindig hajtott 
az igazságérzet’ ■ úlius 4-én a Kutató-mélyfúró üzem szakszervezeti bizottsága tárgyalta az üzemi demokrácia és a munkaverseny helyzetét a mecseki üzemegységben.A beszámolókat Lauer János üzemegységvezető és Borhy Lajos szakszervezeti főbizalmi tartotta.„Nemdohányzó szobák” olvasom az iroda ajtajára kihelyezett táblán a szöveget. A figyelmeztetésnek eleget téve, a közelben levő hamutartóban elnyomom a cigarettámat. Az irodában dr. Marton Ist
ván jogtanácsos éppen levelet diktál, valahogy így: „Tisztelt Bíróság! Alulírott, mint felperes azzal a kéréssel fordulok.. Érkezésemkor a jogtanácsos megszakítva munkáját a másik szobába invitál. Elnézést kér, de ezt a levelet be kell fejeznie, így addig magamra hagy. Majd az ajtóból vissza szól: — Dohányzik? Mert, ha igen, akkor az asztalon levő cukrokból tetszése szerint fogyaszthat.Nem tudom, hányadik cigarettapótlásnál tartok, amikor visszajön. Szabadkozik, hogy megváratott, s barátságosan kérdezi, miben lehet a segítségemre. Mondom, szerencsére nincsen jogi problémám, csupán pár kérdésre kérnék választ.

— Hogyan lett jogász?— Hát, nem valami jól időzített a kérdés, vagy inkább a válasz. Tudja, gyerekfejjel mindenáron futballista akartam lenni. Ideálom dr. Sárosi volt, aki civilben jogászkodotí. Ez volt az egyik tényező, a másik az, hogy mindig az igazságérzet hajtott. Egyébként szüleim is mindig erre, no, meg az ő- szinteségre neveltek. így tehát az otthoni indításom ilyen volt, s egyébként is úgy éreztem, ha majd e pályán dolgozom, mindig az igazságot szolgálom. Szóval e két dolog ötvözetéből kerekedett ki hivatásom.
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— Mit jelent egy nagy- 
vállalat jogi képviselőjé
nek lenni?— Nagy felelősséget. A vállalat jogi képviselőjének egy személyben kell döntenie a peres eljárás során. De úgy, hogy a vállalat védekezését, illetve támadását a fordulatok alkalmával a bíróság előtt megfelelően alakítsa.Gyakran előfordulnak o- lyan perek, ahol a „tét” több millió, néha a tízmilliót is meghaladja. Gondoljon csak bele, nem mindegy, hogy ezek után a válallatvezetésnek azt jelentem-e: a pert megnyertük, vagy azt: elveszítettük.— Elsődleges célunk egyébként nem a pereskedés, hanem a peren kívüli eljárás, azaz tárgyalások során rendezni a vitás kérdéseket.

— Került-e sor már ko
moly pereskedésre?— Mint az előbb említettem, voltak már tízmilliós nagyságrendű ügyeink. Ennél komolyabb, azt hiszem, senkinek sem kell. Bár nem szeretem a számokat, de a konkrétumok helyett most végülis hadd példálózzak velük. Amióta itt vagyok, 1956 óta, hatezer nagyobb értékű perünk volt. A kintlevőségek behajtása, az úgynevezett végrehajtási perek száma 3600. Konkrétabban: a múlt évben 1226 új ügy jött osztályunkra. Közel 7 ezer levél ment ki tőlünk, s kétszáz perre került sor.

— Kapcsolódik-e az ön 
munkája a jogsegélyszolgá
latéhoz?— A jogsegélyszolgálat a szakszervezet felügyelete alá tartozik, míg én a vállalat ügyeit intézem, illetve képviselem. A vállalatok jogi osztályainak mindig feladata volt, hogy a hozzájuk forduló dolgozókat segítse tanácsaival. 1976-ban intézményesített lett a vállalati jogi tanácsadás. Szükség volt erre, mert a jogszabály-tengerben az eligazodás szakértelmet igényel és sok felesleges utánjárástól óvja meg a dolgozót.— Ezek után csak any- nyit, bár nem feladatom, de, ha valaki engem megtisztel bizalmával személyes jellegű, olykor igen kényes természetű ügyével, s a véleményemet kéri, nem tehetem meg, hogy az illetőt elutasítom, mondván; itt és itt található a jogsegélyszolgálat. De egyébként is miért is tenném ezt? Ahogy a beteg az orvoshoz megy, ugyanúgy a szabály és rendeletekkel küszködő a jogászhoz. Naponta legalább nyolcán, tízen fordulnak hozzám magánjellegű jogi kérdésekkel. Tehát, ha erről az oldalról nézem, akkor azt mondhatom, hogy nem választható el a munkám a jogsegélyszolgálatétól — mondta befejezésül a jogtanácsos.Veress Tamás

Munkarend-módosításA II. sz. bányaüzem déli vakakna szerelési munkái miatt bányaüzemeink dolgozói ez év elején öt szabadnapon munkát végeztek, s ezzel biztosították, hogy a szükséges leállás miatt termeléskiesés ne legyen.A beépítésre kerülő alkatrészek elkészültek, igy a vál lalat vezetősége meghatározhatta a leállás idejét. Ennek megfelelően az utolsó munkanap július 28-a. A leállás utáni első munkanap augusztus 7-e.A leállás időszakában a szerelési, illetve egyéb munkák elvégzéséhez szükséges dolgozók berendeléséről az üzemek vezetői intézkednek.
Az első mérlegAz új vájvégi prémiumszabályzat nem titkoltan a munkaidőmérleg javítását, a tartalékállományú vájvégi dolgozók csapatra áramlását célozza. A IH. sz. bányaüzem VI-os körletében ezen intézkedések a betegnapok 3 százalékos csökkenését eredményezték 1977. azonos hónapjaihoz viszonyítva.A prémiumszabályzat hatására két új csapat alakult: a 23-as és a 26-os, s az itt dolgozó emberek jó hozzáállása és az új ösztönzési rendszer eredmé

Mindig akad nézője a Pólyák Dénes biztonságtechnikus kezdeményezte „Tetszik, nem tetszik” képriportnak, az üzemi híradón A képekkel dicséri vagy éppen pellengérre állítja a szabályos, illetve szabály tai an munkavégzést.Hegyi József felvétele

Erősödik a vezetők és beosztottak kapcsolata

Jogok és kötelességek

„Az üzemi demokratizmus maradéktalan létrehozása mindannyiunk érdeke. A jogokat illetően jobb a helyzet, de a kötelességeket tekintve még további feladatokat kell megoldani. A folyamatot mindenképpen gyorsítani kell.” Mottónak vehetnénk ezt az idézetet Lauer János beszámolójából.1976-tól van érvényben az üzem új szervezési sza-

nyeként lényeges teljesítményjavulást értek el. így a 23-as csapat 97,5 százalékról 111 százalékra növelte teljesítményét, míg a 26-os csapat átlagosan 110 százalékot ért el.A két csapat eredményeit olyan kollektíva produkálta, amelynek egyes tagjai eddig nem törekedtek arra, hogy állandó csapattagként beépüljenek valamelyik brigádba. Kollektívává válva elismerést vívtak ki, ami azt hiszem, önmagáért beszél.Jasper Károly

bályzata, melynek alapján alakult meg a „mecseki ü- zemegység”, ahol a fúrósok, geológusok együtt vannak, együtt dolgoznak. Munkájuk kölcsönösen kiegészíti egymást. az új szervezési forma új vezetési módszereket is igényel. Megalakult az üzem- egységi négyszög, melynek munkájában a gazdasági, műszaki vezetés mellett a párt-, szakszervezet és a KlSZ-vezetősóg is jelen van.A rendszeres, havi operatív tervmegbeszéléseken mindenféle problémátmegtárgyalnak: termelési, műszaki kérdéseket, brigád és egyéni problémákat. Egy-egy új fúrás megkezdésekor úgynevezett indító értekezletre kerül sor, melyen a brigád tagjai is jelen vannak. Itt a műszaki vezető ismerteti az éppen befejezett fúrás eredményeit, az ott tapasztaltakat, a jókat és a rosz- szakat is. Megtárgyalásra kerülnek az új fúrás követelményei, a műszakigeológiai terv adott esetben a megváltozott mozgó bérrendszer is. E megbeszéléseken minden brigádtag felvetheti a problémákat, melyekre orvoslást vár. Szóba jönnek a kollektíva feladatai, kérései, melyre lehetőség szerint azonnal választ kapnak.Negyedévenként rendszeresek a brigádértekezletek, amelyek részben munkaértekezletek, részben pedig központi anyagok is ismertetésre kerülnek. Itt mindenki bátran elmondhatja véleményét, bírálhat, s ez sokszor meg is történik. Megelégedéssel állapíthatjuk meg, hogy az ő- szinte bírálatért senki sem kapott megtorlást, inkább az volt a tapasztalat, hogy a felvetett kérdésekben igyekeztek mindig a legjobb megoldást keresni. Gyakori az az eset is, hogy

közvetlen munkatársak a kollektíva előtt bírálják egymást, különösen azokat a káros jelenségeket, amelyek a közös munkát, a jó gazdasági eredmények elérését hátráltatják.Sokat javult a helyzet a szakszervezeti ' bizalmiak jogkörének kiszélesítése ó- ta. A bérek rendezésénél, a jutalmazások, kitüntetések elosztásánál minden esetben sikerült kialakítani az egyetértést a gazdasági vezetéssel. Viták természetesen itt is voltak, de végülis a megegyezést sikerült létrehozni. A bizalmiak bevonása feladatok megoldásába azért is igen fontos, mert ők maguk is fizikai dolgozók lévén a legkisebb problémákat is ismerik, s jogaikkal élve a megfelelő fórumokon fel is vetik.Szóba jöttek a szocialista brigádmozgalom eredményei és nehézségei is. Általában megfelelőnek mondhatók a gazdasági e- redmények. Ezt az a tény is elősegíti, hogy minden brigádnak van egjr műszaki főfúrómester támogatója. A nehézségek inkább a kulturális vállalásoknál adódnak. Ennek részben 
a folyamatos munkarend- szer az oka, valamint az, hogy a szervezésben adódtak hiányosságok. Ezen úgy sikerült segíteni, hogy egy-egy brigád ilyenirányú munkáját legújabban adminisztratív állományú nődolgozók segítik, akik a megfelelő programok ismeretében elvégzik a szervezés, jegyvétel stb. munkáját, s a brigádnaplók vezetését is vállalták. Ez hasznos mind a fizikai, mind az adminisztratív dolgozók számára, mert így jobban megismerik és megbecsülik egymás munkáját.Az utóbbi időkben váratlanul gazdasági-műszaki nehézségek jelentek meg két jól ismert, kiváló brigádnál is. Ezeket éppen a megfelelő kapcsolatok, a jól értelmezett üzemi demokratizmus útján lehetett rendezni. Mindkét brigád ugyanis olyan geológiai körülmények közé jutott fúrópontján, amely az eredeti tervek, teljesítmények elérését akadályozták. A megfelelő információcsere után sikerült a problémákat megnyugtatóan rendezni.Természetesen még van mit javítani. A demokratizmust tovább kell fejleszteni olyan formában, amely nemcsak a jogokat, hanem az elvárásokat, kötelességeket is az egész nagy és ezen belül minden kis közösség számára ismerté és végrehajtandó feladattá teszi.A két beszámoló és a hozzászólások alapján elmondhatjuk, hogy az üzemi demokratizmus szépen fejlődött a mecseki üzemegységben. Kialakult és egyre erősebbé, emberibbé válik a vezetők és vezetettek kölcsönös bizalma, megértése s a közös útkeresések módja. Ez nyilván kihat a gazdasági eredményekre is. Koch László
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Mintha vibrátorban ülnek

Nyolc óra
a ..bikával

— Diszpécser elvtárs, holnap szeretnék egy műszakot ércszállító gépkocsival végig dolgozni, lehetséges?— Igen. Kérem, jöjjön reggel hat órára a telephelyre és máris mehet.így aztán másnap reggel már ott toporogtam korán a menetlevél kiadásnál és Oszlánczi Flóriánt választottam. Pár perc múlva íeldübörgött a „bika”, azaz hivatalos nevén a KRAZ 12 tonnás motorja. Irány a III. sz. bányaüzemi bunker.Fent, a döntőnél már hallani a csillék robaját és az érc surrogását, ahogy belecsúszik az adagolóba.— Mindjárt kezdhetjük is a fuvart egy meddővel — mondja Flóri.Csak nézek rá és kérdezem, honnan tudja, hogy meddőt öntöttek bele.— Hát figyelj csak oda a lámpához, most kigyulladt a kettes szám, ez jelzi, hogy meddőt kell vinni.Ezután az ereszke alá állunk, hatalmas robaj és önkéntelenül behúzom a nyakam. Nem csoda, hiszen szinte megroggyan a kocsi is a hatalmas súly alatt. A gépkocsivezető elneveti magát: — Azt hitted, a fejedre ömlik?— Honnan tudod, hogy pontosan jó helyen állsz, amikor ömlik az anyag?— Hát, semmi ördöngős nincs benne, csak egy kis rutin. Nézd csak oldalt a betonon azt a jelet, ha az ’gyvonalban van a fülkével, nyugodt lehetsz, mert a plató pontosan a csúszda alatt van.Közben a bunkerkezelő már el is zárta a garatot és mi indulunk, a meddődombra. Közben elmeséli az irányítólámpa jelzéseit, a 2-es és a 4-es lámpa meddő, az 1-es és 5-ös lámpa pedig érc. Ezeket kell figyelni.A következő fordulónál már ércet viszünk le a dúsítóhoz. Ott mérlegelés, majd a csőpostán bedobjuk a szállítólevelet és az anyagot belebillentjük a zúzóba. És, hogy ne menjünk üresen, egy fuvar perkolációs anyagot viszünk az I-es üzemi tárolóhoz.. Ezután vissza a bányaüzemhez, ahol feljegyzem az eddig tapasztaltakat. Menet közben már elkezdtem írni, azonban csak egyiptomi hieroglifák kerekedtek a papíron. Az állandó döccenés, rázkódás miatt úgy éreztem, mintha vibrátorban ülnék.— Mióta csinálod ezt — kérdezem állásidőben Fló- rit.— 1959-ben jöttem a céghez, azóta „bikázok”, így aztán volt idő az egyes fogásokat kitapasztalni.— Még nem gondoltál arra, hogy jobb lenne egy személygépkocsin — kérdezem, s közben titokban megmasszírozom a derekam.— Volt már, hogy helyettesítettem másik ko-

A „bika” a bunker alatt.csín, de hidd el, valahogy ez jobban tetszik, meg lehet szokni. Általában a délelőttös fuvart szeretem, mert sok a visszfuvar és akkor keres az ember. Ilyenkor a kettes rakodóról hozunk fel fát, vagy kavicsot. Egyébként jó brigádban vagyok, az emberek lesik a munkát. Ma már nincs az, hogy egy- egy fuvar után leállnak az útszélen lazítani. Igaz, ezt az új bérezési rendszer is elősegítette, ki mennyit teljesít, annyit keres. Ez pedig igazságos és ez hajtja az embereket.— És a fiatalok is eny- nyit keresnek?— Természetesen, amit leszállít, az az övé, esetleg annyival keres kevesebbet, hogy kisebb az alapja az évek arányában.—• Máris egy újabb lámpa, töltés és irány az osztályozó.— Hány fuvar szokott lenni naponta — kérdezem menet közben.— Az a körülményektől függ. A csak ércszállítást nem szeretem, ha viszont visszfuvar is van, a munka változatosabb és pénzben is többet jelent.— Csalni nem lehet? Ennyi fuvar között elcsúszik egy-kettő — próbálok provokálni.— Nem úgy van az — mondja —, négy helyen is adminisztrálják a szállítást és különben sem éri
A szocialista brigádok értékeléséről■felesleges bizonygatni, ■ hogy a szocialista brigádok részvétele a munka- verseny-mozgalomban o- lyan jelentős erőt képvisel, melyre mindenkor lehet számítani. Évről évre egyre hatékonyabban veszik ki részüket az üzemi tervek teljesítéséből, feladat- és áldozatvállalásukkal példát mutatnak, s a brigádtagok önmagukat és egymást alakítva haladnak előre a fejlődésben.Ezért lényeges és fontos, hogy rendszeres figyelem és segítőkészség nyilvánuljon meg a szocialista brigádmozgalom iránt, hogy nyilvánosságot kapjanak a jó és hasznos kezdeményezések, de lássuk, érzékeljük a visszafogó jelenségeket, s a kiváltó okok megszüntetésével küzdjünk is ellenük.Tulajdonképpen mi teszi ’ időszerűvé e téma felvetését? Többek között az, hogy ilyenkor, év közepén

Hegyi József felvételemeg „kányázni”, mert ugrik a prémium. iDe nincs is erre szükség, mert becsületesen is megvan a pénz. Az más, ha már 15 percet állunk, rögtön hívjuk a diszpécsert, hogy adjon fuvart, mert nem lopjuk az időnket.— Van-e valami probléma, ami nehezíti a munkát?— Különösebb nincs. A III. sz. bányaüzemnél már régóta kérjük, hogy oldják meg a víz elvezetését a bunker alatt. Ugyanis itt tengelyig járunk a sárban egy nagyobb eső után. Ez aztán tönkreteszi a fékeket, tehát több lesz a javítás. Másodszor pedig a sarat kihordjuk egészen az újtelepig. Ezen jó volna változtatni. A másik kérés a maszek autósoknak szól. A műszakból hazafelé menet ugyanis sokan életveszélyesen előzik meg a bikát. Nem magunkat féltjük, csak ők húzhatják a rövidebbet.Közben a műszak is lejárt és amikor kiszálltam a kocsiból, hirtelen bizony megbicsaklott a Iában és már a derekamat sem é- reztem.Nem szóltam semmit, de elmondhatom: meg lehetezt szokni, de azért tisztelet és becsület azoknak az embereknek, akik életük végéig ezt csinálják.Hegyi József

Számonkérés, biztatásjobban górcső alá kerülnek a szocialista brigádok, hiszen tevékenységük értékelését végzik decentralizált és üzemi szinten egyaránt az arra illetékes bizottságok, elsősorban a brigádnaplók bejegyzései alapján.És itt jelentkezik az első buktató, ha folyamatos és rendszeres a napló vezetése, tartalmazza a ténylegesen elvégzett munkát, ha kritikus és önkritikus az önértékelés, akkor hű tükör a brigádnapló és reális képet fest az értékelő bizottságok elé. Azonban még ma is előfordul, hogy a bejegyzések hiánya, a napló le nem adása miatt torz képet kapnak az értékelők, vagy nem is tudják minősíteni a közösségi munkát. Csakhogy ez

Akik a talpon dolgoznak

Befejezés

ez akna-
mélyítés Jónás József főcsatlós a betonsablon, engedésére „visz- szaadott” jelzéseket figyeli. Papp György aknász (jobbról) várja a személyszállító bödönt, hogy leszállhasson az aknatalpra. Keller Gábor felvételeMég sokáig téma lesz az V. sz. bányaüzem építése. A mélyítés kezdete óta a napszinten nem változott semmi. Annál jelentősebb ami a föld alatt végbe ment, mi több, az aknamélyítők az utolsó hórukknál tartanak. A visszalevő 90 méter szinte már semmi a több mint egykilo- méteres, függőleges szakasz megépítése után.Az egyre gyorsuló bö- dönben csak arra tudok gondolni, hogy itt függök egy kötélen a sötét semmiben. A napfénynél megcsodált tengerkék gumiruhám itt elveszti jelentőségét, de szerepe megmarad, óv az alázúduló víztől.Továbbá arra is gondolok, hogy minden elismerés az aknamélyítőknek, akik nehéz és hatalmas munka árán idáig jutottak. És nem is akárhogyan! Erről beszélgettünk 
Jankovics Istvánnal, a BAV Ércbánya üzem vezetőjével.

— Jelenleg milyen mun
kák vannak még hátra?— Az utolsó nekirugaszkodásnál, 1030 méternél tartunk. Ami vissza van, az az elvégzett munkákhoz képest jelentéktelen. Még 90 méter mélyítés, s akkor elérjük a végleges 1120 méteres mélységet. Ezenkívül az aknatalptól 30 méterre a szerelőszint és az aknazsomp kiképzés a még hátralevő munkánk. A 13-as rakodószint akna

felvet egy másik kérdést is: a brigád felelősségemellett azoknak a felelősségét is, akiknek feladata és kötelessége lenne biztatni, segíteni és esetenként számonkérni a vállalások dokumentálását. De mindezt folyamatosan és nem kampányszerűen.A másik probléma — véleményem szerint —, hogy hajlamosak vagyunk csak a termelési eredmények alapján minősíteni egy-egy brigádot, s ha e- zek a teljesítmények ki- emelkedőek, bocsánatos bűnnek tartjuk a másik két jelszó teljesítése érdekében tett vállalások elhanyagolását.Igaz. a termelésben való helytállás hozza az egyénnek és az üzemnek is az anyagi hasznot („pénzből

felőli része elkészült Ha majd az aknát teljes egészében befejezzük, akkor a IV. sz. bányaüzem felől kell kiképeznünk a rakodó teljes hosszát, azaz szelvényét.
— Mikorra várható az 

aknamélyítés befejezése és 
mikor kezdődik a szerelvé
nyezés? '— A bányásznap tiszteletére befejezzük a mélyítést. Júliusban 60 métert szeretnénk kihajtani, s augusztusban a hátralevő harmincat. Szeptemberben a mélyítő szelvények kiszerelését és a munkapad szétszerelését tervezzük. Októberben viszont megkezdjük a végleges szerelvények beépítését.

— Az eltelt időszak alatt 
milyen eredményeket értek 
el?— Elért eredményeink fontos része hogy az V. sz. bányaüzem beruházási szempontból példás. A magyar bányászatban ilyen szervezett építés kezdet — előkészítés és felvonulás — még nem volt. Arra gondolok, hogy a szociális létesítmények: az út, víz,villany, azaz minden már készen állt itt, mire mi felvonultunk. Úgy is fogalmazhatok, hogy ilyen fogadtatásbán még nem volt részünk. Eredményeink? A múlt év kilenc-tíz hónapjában az átlagos havi méter kihajtásunk 70 méter volt. Ez év első negyedévében 184 métert tel-
élünk”, de a „tiszta” termeléscentrikus szemlélet hosszú távon nem biztos, hogy kifizetődő, hisz ismét felvet egy kényes kérdést: akkor mi a különbség szocialista és munkabrigád között?Az említett problémák felvetése természetesen nem jelenti azt, hogy általános jelenségről van szó, de esetenként előfordul. Sok jó példa, az új kezdeményezések sokasága, a brigádokkal való foglalkozás módszereinek változatossága bizonyítja, hogy van létjogosultsága a szocialista brigádmozgalomnak és ma már társadalmi igény. Erről az alapról kell mindenképpen kiindulni, de arról sem feledkezhetünk meg, hogy csak rengeteg türelemmel, megértéssel, építő kritikával és jó szándékkal szabad az évközi „mérlegelést” elvégezni, hogy a Brigádkollektívák valódi ösztönzést kapjanak további hasznos tevékenységükhöz. II. I.

jesítettünk, ami úgyszintén kimagasló eredménynek számít. Az országban eddig három száz méter feletti eredményt tartanak nyilván, melyből kettőt itt értünk el. Ez világviszonylatban is kiemelkedő teljesítmény, úgy, hogy a re- kordosok között a kilencedik helyet foglaljuk el.
— Milyen gondjaik vol

tak, illetve vannak?— Annak ellenére, hogy a geológiai viszonyok nem mondhatók ideálisnak, gondjaink nem itt jelentkeznek. Legnagyobb problémánk a beton lejuttatá- sa. Rengeteg cső megy tönkre és igen sok időt vesz igénybe ezek kicserélése. Ez olyan technológiai hiba, mely megoldásra vár. öt-hatszáz méter mélységig bírják a csövek az igénybevételt, de efölött már sorozatosan kilyukadnak. Másik gondunk a robbanóanyag minősége, de ez egyébként országos probléma.
— Kik azok, akik az ak

natalpon dolgoznak?— A Zalka Máté brigád mintegy negyven dolgozója. Példásan és igen jól végzik munkájukat. És értik s ez a legfontosabb. Aknamélyítő berkekben sok helyütt megfordultam, de ilyen jó brigáddal még sehol sem (találkoztam. 
Horváth István brigádvezetővel az élen a szakma megszállottjai ezek az emberek — kapcsolódik a beszélgetésbe Buzási Lász
ló, az V-ös szállítóakna mélyítés műszaki ellenőre, majd így folytatja. — Régóta ismerem őket, s munkám során naponta találkozunk. így joggal állíthatom, hogy ismerem ő- ket. A brigád magja régi aknamélyítő és a IV. sz. bányaüzemet is ők építették. Majd azt követően — aknamélyítés nem lévén — „szétszéledtek”, s most az V-ös szállítóakna építésekor kerültek újra össze. Tudom, hogy alig várták már ezt a munkát. A szintes vágatokban végzett munka számukra nem az igazi, ők mélyíteni szeretnek. És még valamit. Az idősebbek tudnak bánni a fiatalokkal, átadva tapasztalataikat. így érthető, hogy olyan eredményeket értek el, melyek a szakemberek legszebb elképzeléseit is messze túlszárnyalták.Az üzemvezető a mondottakra helyeslőén bólint, s mint egy befejezésként megjegyzi: a múlt évben elért eredményeink alapján elnyertük az Élüzem címet. Veress Tamás
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Igazolja magát! - csattant a felszólítás
Munkájuk

Egy riport készítése közben a gépkocsiból fény- képfelvételt csináltam az ÉDÜ bejáratánál. Visszafelé jövet megállították a gépkocsit és felszólított a polgári fegyveres őr, hogy kövessem az őrszobára.Bent az őrszobán találkoztam Kondorosi István századossal, bemutatkoztam és elmondtam, hogy milyen célból fényképeztem. Egy telefonálás és máris tisztázódott helyzetem. Ezt az alkalmat használtam fel egy kis beszélgetésre.Kondorosi elvtárs készségesen elmondta, hogy vállalatunknál a polgári fegyveres őrség 1963 óta, tehát 15 éve működik. Az első évben minden üzemnél volt szolgálat, majd 1964-től csak az ÉDÜ területén, illetve a központi robbanóanyag-raktárnál.Kondorosi elvtárs már 1956 óta dolgozott a bányánál, mint fúrós. Közben megbetegedett a lábával és mivel akkor szervezték az őrséget, ide jelentkezett. Nem volt idegen tőle a feladat, hiszen régebben a néphadsereg tisztje volt.— Hát bizony, nem nagyon voltunk megfizetve. Kezdetben 1200—1400 forintért csináltuk a szolgálatot — mondja. — Jelenleg, az új rendelkezéseknek megfelelően jobb lett 
a kereset, s így már egykét fiatalt is tudunk alkalmazni.— Miért, talán munka
erő-problémájuk van? — kérdezem.— Sajnos, alig van u- tánpótlás, az átlagéletkor 40 év felett van. Igaz, elég kemény a szolgálat, 24 óra esőben, napban, télen, nyáron. Az őrség feladata az üzem megvédése az illetéktelen behatolástól, de ezen kívül a belső vagyon védelme is. Munkánk során meg kell akadályozni a társadalmi tulajdon elleni vétséget is. így szoros kapcsolatban vagyunk az üzemrendészettel is és a társadalmi rendészekkel.

Volt rá már eset, 
hogy megakadályoztak egy 
esetleges károsítást?— Hogyne lett volna, hiszen eleinte sokféle ember dolgozott az üzemben és megpróbáltak munka nélkül haszonhoz jutni. Jelenleg már kevesebb az i- lyen eset, azonban még előfordul. Az üzemi konyháról pl. cukorlopást fedeztünk fel, az üzemből cement és vascsövek elvitelét akadályoztuk meg. Nem is vagyunk ezért valami népszerűek, mert, akik „lebuktak”, azok a legrosszabbakat terjesztik rólunk. Ez nem is volna baj, azonban még a becsületes embereket is, ellenünk hangolják, mivel az igazságot nem mondják el. Sok esetben még a bűnüldöző szerveknek is tudunk segíteni, ugyanis sokmindenre odafigyelünk, amíg körbejárjuk az üzemet. Egy esetben pl. egy ismeretlen egyén egy új sátrat állított fel az erdő

ben. Másnap közelebbről megnézték, nem volt ott senki, de több új holmit találtak a sátorban. Szóltunk a rendőrségnek, akik azt mondták, hogy figyeljük és, ha megjön, értesítsük őket. Estére meg is érkezett a „delikvens” egy gépkocsival, beszóltunk a rendőrségre, mi pedig kimentünk, hogy igazoltassuk. A felszólításra előlépett, azonban igazolás helyett egy gyors oldalugrással eltűnt az erdőben. A rendőrség megállapította, hogy lopott holmik voltak és a szigetvári kocsi- tulajdonos örülhetett, hogy meglett a Wartburgja. Felfigyeltünk már szökött gyerekekre, sőt egy szökött elmebeteget is sikerült visszavitetnünk. Az egyik őt észrevette, hogy a vasúti sínből kitörött egy méteres szakasz. Azonnal jelentette és így a következő vonatot meg tudták állítani. Olyan esetről is beszélhetek, amikor tűzoltó szerepet töltöttünk be. A közelben avartűz keletkezett és az üzem felé kezdett terjedni. Riasztottuk az őrséget és megakadályoztuk, hogy az üzemben kár -essék.— Ezeket nem azért mondtam el, hogy bizonygassam milyen hasznosak vagyunk. így talán bepillantást adhattam a sokrétű munkáról amit végzünk. Mi is olyan dolgozók vagyunk, mint a termelő emberek, nekünk a munkánk az éberség. Azt védjük, amit nehéz munkával létrehoztak dolgozó társaink. Van két szocialista brigádunk, az egyik a dr. Münnich Ferenc brigád, már aranykoszorút is elért. A Zalka Máté nemrég alakult, most érte el a Szocialista címet. Nagyon sok társadalmi munkát végzünk, dé fő vállalásunk a tanulás. Az őrségre jellemző, hogy sokan elvégezték a nyolc általánost. Jelenleg négyen járnak iskolába: kettő nyolcadikba, kettő a hetediket végzi. Nehéz ez a szolgálat, nem is sokan bírják, ezért is van létszámgondunk. Azonban, akik ittvagyunk, becsülettel elvégezzük a munkánkat, ezért kérem a dolgozóinkat így is értékeljenek bennünket — mondta befejezésül a százados.
Hegyi József

Az Ifjúsági Ház
és a Komarov Kertmozi 
augusztusi programjából 

Ifjúsági Ház

Ifjúsági Park: Minden pén
teken beatkoncert.

2-án A lengyel SBB Jazz- 
rock együttes vendégszereplé
se. Az együttes 1971-ben ala
kult és sokáig Czeslaw Nie- 
mennel, a neves lengyel rock
énekessel dolgoztak együtt. Az 
SBB rövidítés a Silesian Blues 
Band szavakból származik.

Szövetkezeti lakásokat építtetünk Bányásznap 78A Hajnalka utcai lakás- építkezés után új szövetkezeti lakások építését szervezi vállalatunk. Az építkezés céljára a Pécs- S'iklósi városrészben kaptunk területet, ahol két Ke—51 típusú épületben 126 lakást építtetünk. Ez a jelentős lakásszám enyhíteni fogja dolgozóink komoly lakásproblémáját.A lakások építése — a Hajnalka utcai építkezéshez hasonlóan — az Ércbányász Munkáslakás-építő és Fenntartó Szövetkezet keretében valósul meg. A szövetkezet megrendelte a lakások műszaki kivitelezési tervét és a költségvetést a Pécsi Tervező Vállalatnál. a tervek átadási határideje 1978. október 1- Az építési munkákat a Baranya megyei Állami Építőipari Vállalat végzi, s e célból a szövetkezet 1979— 1980-ra kapacitást foglalt le. Az egyik épület 1979. december 31-re, a másik 1980. december 31-re készül el.A terv szerint 46 db háromszobás, 40 db kétszobás és 40 db másfél szobás összkomfortos lakás é- pül. Az előzetes kalkuláció szerint a háromszobás lakások 570 ezer forintba, a kétszobások kb. 470 ezer, a másfelesek 356 ezer fo-
Fúvós- 
zenekarunk 
vendég- 
szereplése 
az NSZK-ban

Vállalati fúvószenekarunk 
eddigi sikeres szereplései alap
ján a Well dér Stadt városi 
zenekartól meghívást kapott 
vendégszereplésre. A zenekar 
autóbusszal utazik az NSZK- 
ba. A hatvanfős csoport veze
tője Tóvizi Sándor, a BDSZ 
osztályvezetője lesz. Augusz
tus 10-én indulnak és várha
tóan 17-én érkeznek vissza.

Az elkészült program telje
sítése komoly erőpróbát igé
nyel a zenekar tagjaitól, mi
vel a hosszú út után már a 
megérkezés napján, augusztus 
11-en ünnepi hangversenyt kell 
adniuk Weil dér Stadtban, a 
városi csarnokban. Másnap ki
rándulásra viszik a csoportot, 
majd este szórakoztató zenei 
koncertet adnak.

A további napok programja 
is zsúfolt. Augusztus 13-án 
reggeli hangversenyt adnak 
Weil dér Stadtban, este pedig 
Stuttgartban koncerteznek, a 
kertészeti kiállítás területén.

Augusztus 14-én rádiófelvé
telen vesznek részt, majd esti 
hangversenyt adnak a városi 
csarnokban. Zenekarunk gon
dosan felkészült, s bizonyára 
a sikeres szereplésükről is 
számot adhatunk a közeljövő
ben.

J. K.

1974-ben újjárszerveződtek, s 
bár nevük kezdőbetűi marad
tak, az SBB új jelentést, új 
zenei programot takar: S-
szukaj (keress), B-burz (törj), 
B-buduj (építs). Az új zene 
jellemzője a dzsessz és a ko
molyzene hatása, a ballada! 
hangvétel. Az együttes veze
tője és alapító tagja Josef 
Skrzek, komolyzenei tanulmá
nyai befejeztével adta fejét a 
rockzenére. Komponista és 
sokoldalú zenész. Az együt
tes tagjai: Jerzy Piotrkowski 
(dob) és Apostolis Antymos 
(gitár).

126 lakás a Pécs
siklósi városrészben
rintba kerülnek. A végleges árak a költségvetés elkészülte és a kivitelezővel történt áregyeztetés után állapíthatók meg.Mivel szövetkezeti lakásépítésről van szó, vállalatunk igényjogosult dolgozói állománycsoporti hovatartozástól függetlenül vehetnek részt az építkezésben. A lakásépítés pénzügy} feltételei természetesen különbözőek. A legnagyobb kedvezményben a bányász dolgozók részesülnek. A nem fizikai állományba tartozó dolgozóknál a lakás bruttó árát csak a szociálpolitikai kedvezmény csökkenti. Az így képzett nettó ár 15 százalékát kell előtakarékosság- ként befizetni, vállalatunk 10 százalék, az OTP pedig 25 százalék hitelt ad.A vállalat vezetősége az üzemeknél nyilvántartott lakásigények alapján ke
A habot hagyja a hordóban

Félóra a fonyódi mólón
Azzal mentünk ki a fonyódi hajóállomás mólójára, hogy az igazi nyár meg jöttével kissé körülnézzünk, s lássuk a hajóra igyekvőket, vagy az abból kiszállókat. Akarva akaratlanul láttuk, hallottuk. *••Már tülkölt az egyik motoros, hogy azonnal indul. Egy férfi erősen integetett feleségének, hogy igyekezzék jobban, mert lemaradnak a hajóról. Igaza is lett, mert közben a hajó csakugyan elindult. A férj méltatlankodva így szólt:— A szádból ment ki a hajó!Mire egy férfi mellettük csendesen megjegyezte:— Pedig az öböl is elég nagy, onnan is kiindulhatott volna. •••A hajóállomás büféjénél nagy a tolongás a frissen csapolt sörért. Egyik tü

4-én a Mini együttes kon
certje.

11-én a V’MOTO-ROCK e- 
gyüttes.

13-án a Randori kaszkadőr
csoport és Danyi-discó show- 
műsora (18-22 óráig.

Komarov Kertmozi

1-2-án: Megtalálták a 7. szá
zadot (francia film); 3-4-én: 
K.O. (magyar film); 5-6-án: 
A Domino-elv (amerikai film, 
színes; 7-9-én: Ahová lépek, 
ott fű nem terem (francia 
film, színes, 50 százalékkal 
felemelt helyárak); 10-11-én: 
A dal ugyanaz marad (angol 
film, 20 százalékkal felemelt 
helyárak); 12-13-án: A választ 
csak a szél Ismeri (NSZK- 
francia bűnügyi film); 14-én: 
Meghívás egy gyilkos vacso
rára (angol film, 50 százalék
kal felemelt helyárak).

retszámokat határozott meg, s így ennek megfelelően jelölhetnek építkezőket. A jelölések jóváhagyása után dolgozóink szerződést kötnek vállalatunkkal a hiteltámogatásra, illetve további munka- viszony vállalására. A kialakított program szerint a dolgozókat terhelő előta- karékosság kb. 70 százalékát a bányásznapot követően kell befizetni, a visz- szamaradó összeg befizetésére pedig várhatóan ez év novemberében kerül sor. A lakásigénylőknek tehát már most érdemes gondoskodni az előtakarékosság összegéről.Az üzemek gazdasági ve- zetői, a lakástámogatási bizottságok részletes tájékoztatót kaptak az építkezéssel kapcsolatban, így az érdeklődő dolgozóinknak felvilágosítást tudnak adni.
Juhász Károly

relmetlen vendégnek azt mondja a csapos:— Várni kell egy kicsit, mert nagyon habos a sör.Mire a türelmetlen vendég:— A habot hagyja a hordóban, csak a sört engedje a pohárba, úgy gyorsabban megy a kiszolgálás.***Anyuka a betonpadon ül, míg két kis lurkója — 4—5 évesek lehetnek — felmászott a Badacsony felé a távolba néző szoborpáros talpazatára, ahol alaposan szemrevételezték az aktok egyes részeit, s eddigi ismereteiket egymással ki is cserélték. Végezetül azzal búcsúztak el a szobortól, hogy a kisfiú néhányszor megpaskolta a női akt hátsó felét, s a szemlélők derülésére megjegyezte:— Jó nő, ugye?A körülállók kacagását fölényes komolysággal nyugtázta.
Kiss József

Könyvajánlás
MARXISTA SZERZŐK 
A VALLÁSRÓL 
ÉS AZ EGYHÁZRÓL

A fenti címmel 197G-ban meg
jelent szovjet gyűjtemény a- 
lapján összeállított kötet Be- 
bel, Leibknecht, Mehring, La- 
f argue, Guesde és Labriola 
írásaiból vett szemelvényeket 
tartalmazza amelyek elsősor
ban a vallás társadalmi gyö
kereit, osztálygyökereit az is
tenfogalom létrejöttét, az egy
háznak a kizsákmányolást a- 
látámasztó funkcióját tárgyal
ják.

Ünnepi műsor 
a Sportcsarnokban

A bányásznapi rendez
vénysorozat központi ün
nepsége — mint azt la
punkban már korábban 
megírtuk — szeptember 
elsején kerül megrende
zésre a Pécs Városi Sport- 
csarnokban. A tervezés, 
Pécs város bányásztársa
dalmának közös bányász
napi rendezvénysorozata
ként indult, de ma már 
elmondható, hogy a szep
tember 1-i műsort felettes 
szerveink a bányásznap or
szágos ünnepi műsorává 
minősítették.

Az előkészítő bizottság 
tervei szerint az ünnepi 
műsor este 19 órakor a 
fanfárok jeladásával kez
dődik. Dobpergés kísérettel 
a zászlóvivők, majd a 
Gyárvárosi Uttörőzenekar 
bevonulása következik, s 
mögöttük kettő oszlopban 
ötven kisdobos, ötven úttö
rő és ötven vájártanuló lép 
a sportcsarnok küzdőteré
re, hogy zászlókkal, virág
gal köszöntse a bányászo
kat.

A bevonulás befejeztével 
a küzdőtéren, a már ko
rábban elhelyezkedett ze
nekarok közül, a Mecseki 
Ércbányászati Vállalat fú
vószenekara játsza a ma
gyar Himnuszt. A Himnusz 
után az úttörők, kisdobosok 
és vájártanulók köszöntik 
a bányászokat, majd az 
uttörőzenekar vezetésével 
elvonulnak.

Ezt követően Havasi Fe
renc, a Magyar Szocialista 
Munkáspárt Központi Bi
zottsága titkára mond ün
nepi köszöntőt.

A műsort a Mecseki 
Szénbányák Vállalat fúvós
zenekara folytatja, majd 
ifjú Kőmíves Sándor el
mondja Viktor Gyula: A 
bányász című versét. A 
vers után a Mecseki Érc- 
bányászati Vállalat fúvós
zenekarának műsora követ
kezik. Ezt egy irodalmi 
összeállítás követi — ifj. 
Kőmíves Sándor, Sólyom 
Kati, Labancz Borbála, 
Katona Ágnes, Tomanek 
Gábor és Horváth István 
— a Pécsi Nemzeti Színház 
művészeinek előadásában. 
Az irodalmi összeállítás 
alatt a „Sugárbányászok” 
című film föld alatti mun
kát bemutató jelenetei pe
regnek. Az ünnepi műsor 
első részét ünnepélyes han
gulatú zenekari számmal 
zárja a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat fúvószeneka
ra.

A negyedórás szünet u- 
tán a Baranya táncegyüt
tes műsora, majd Galam
bos György, a Pécsi Nem
zeti Színház művészének 
konferansza következik. A 
Pécsi Balett discóműsorral 
lép az ünnepi műsor kö
zönsége elé. Koreográfus: 
Tóth Sándor. Őket követi 
a pol-beat, Csizmadia Sán
dor és együttese. A máso
dik részt a Mecseki Szén
bányák Vállalat fúvószene
kara zárja a Bányászhim
nusszal.

A közel két és fél órás 
műsort Simon István, a 
Pécsi Nemzeti Színház mű
vészeti titkára szerkesztet
te. A műsor megtekintésé
re jegyek igényelhetők au
gusztus 15-től az üzemi szak- 
szervezeti bizottságoknál. 
Következő számunkban a 
szeptember harmadikai Bá
nyásznapi randevú ’78 
egésznapos programját is
mertetjük.

GEISZ FERENC

az éberség
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Azt mondják, nehéz ember volt Geológiai kirándulások a Mecseken

Oda-oda
csapott 
az asztalra

Amikor megláttam Bu
dai Sándor kazánfűtőt, meglepődtem, mert a fehér haján kívül semmi sem utal arra, hogy már nyugdíjas. Kemény, férfias a tartása, fiatalos a járása és a kézszorítása is még olyan lapátnyéltörős. Bemutatkozom és megkérem, hogy beszéljen az é- letéről.— Nincs énrólam mit írni — mondja —, egész é- letemben szerettem dolgozni és most is azért jöttem vissza, mert nem tudok munka nélkül lenni.

— Mióta dolgozott a 
vállalatnál?— 1959 októberében jöttem az I. sz. bányaüzemhez vájárnak. Korábban, 1940-től a szénbányánál voltam. Sajnos nem sokáig lehettem lent, mert e- gészségi okokból külszínre tettek. Ekkor végeztem el a villamosgépkezelői tanfolyamot. Azonban nemsokára megszűnt a szkréper- rel való munka. Ezután az I-es üzemi kazánházba kértem magam. Itt 1961- ben kazánfűtői vizsgát tettem és azóta is mint fűtő dolgozom. Akkor még kokszfűtésű kazánok voltak.

— Mikor alakították át 
a kazánokat olajfűtésre?— 1965-től van olajfűtés. Azért az sem volt eleinte leányálom. A talicskázás megszűnt, azonban a házilag gyártott égőfejek a sűrítettlevegős porlasztással igen nagy zajjal működtek. Egy műszak után az ember még órákig hallotta. 1976-ban kerültem nyugdíjba.

— Azt mondják, nehéz 
ember volt, oda-oda csa
pott az asztalra és a vi
tában nem nagyon enge
dett. Igaz ez, Sanyi bácsi?— Nem rejtettem a véleményemet soha véka alá. Egyszer a műhelybizottság munkásellátási felelőse is voltam, másodszor meg, aki jól dolgozik és nincs a füle mögött semmi, az nyugodtam megmondhatja a véleményét.

— Hogyan értékelték a 
munkáját?— Többször kaptam Kiváló dolgozó kitüntetést és a nyugdíjbamenetel napján is kitüntettek. Ünnepélyesen búcsúztattak és sok jutalmat kaptam, s akkor láttam: a viták nem jelentettek haragot.

— Mint nyugdíjas dolgo
zik. Nem jelent ez nagy 
terhelést a sok évi kemény 
munka után?— Nézzen körül, ez már nem a régi értelemben Vett kazánház. Itt mindent az automatika csinál, én csak a kapcsolókat, csapokat, illetve a gombokat kezelem. Tehát fizikailag már nem veszi igénybe az embert. A nyugdíjból meg nem tudok élni, de visszajöttem dolgozni, mert két hét pihenés után már nem találtam a helyemet. Úgy

ellenőr. A képen BudaiA kazánfűtő ma már csak Sándor nyugdíjas.éreztem, felesleges vagyok, nincs rám szükség. Akkor döbbentem rá, hogy hiányoznak a munkatársak, a megszokott munkahely és még a viták is. Hát, ezért jöttem vissza és most újra
Erősödött a KISZ kommunista jellege

Munka és megbecsülés
■* z üzemi, illetve vállalati küldöttértekezletek u- tán megkezdődött a tapasztalatok feldolgozása. A Szolgáltató üzem párt-végrehajtóbizottsága és aKISZ vezetősége is értékelte a küldöttértekezleteken elhangzottakat. Megállapították, hogy az üzem KISZ- szervezete jól ellátja a feladatát. Az alapszervezetek munkaakciói és termelést segítő tevékenysége nagyban hozzájárult az üzemi eredményekhez. Sokat tett a KISZ a politikai oktatás keretében a világnézeti nevelés terén is. Azonban a megnövekedett feladatok egyes területeken előrelépést követelnek.Ezért az együttes ülés alapos megfontolással meghatározta a feladatokat. A vita során megállapították, a KISZ szervezettség terén aktívabb, hatékonyabb munkát kell végezni. Ez értendő a KlSZ-építés tervére és a pártépítésre is egyaránt. Itt jelenleg az a gyakorlat, hogy a KISZ akcióprogramja csak a KISZ-tagságm épül. Az akcióprogramot ki kell terjeszteni az egész üzem ifjúságára. A feladatokba, a munkába be kell vonni a KISZ-en kívülit is, majd munkájuk alapján fel kell venni őket a KISZ-be. A IKISZ-oktatá- sok is csak a tagságra é- pülnek, ezért a jövőben minden üzemi fiatalt be kell szervezni az oktatásba.Rendet kell tenni a KISZ tisztségviselők nagyarányú fluktuációjánál. A tisztségviselők munkájára jobban oda kell figyelnünk. Kellő módszertani segítséget kell adni nekik. Itt a pártszervezetek felelőssége is fennáll. El kell érni, hogy ne fáradjon bele a munkába fiatalon a tisztségviselő, mert ez később a pártmunkára is kihatással lesz.Az a tapasztalat, hogy a szakszervezet testületéiben nem megfelelő a fiatalok aránya. Ez ugyancsak javításra vár, hiszen a fiatalok érdekképviselete szempontjából ez szükséges. A KISZ-ben folyó nevelő tevékenységgel a párt politikájának megvalósítását kell előmozdítani. A fiatal párttagok képviseljék a párt politikáját, hirdessék azt és járjanak elől jó példával a KISZ- tagság előtt. Javítani kell

jól érzem magam — mondja Sanyi bácsi.Én pedig elköszöntem tőle és magamban sok i- lyen nyugdíjast kívántam üzemünk gondjainak enyhítésére. Hegyi József

a fiatalok aktivitását az üzemi fórumokon. Általános, hogy nem eléggé aktívak a véleménymondás terén.Felmerült még, hogy általában nagyon sok a program. A KISZ a bőség zavarában küzd. Egyik rendezvény a másikat követi és ebben a körforgásban kevés idő jut a fiatalokkal való beszélgetésre, az egyéni életükről való érdeklődésre, helyzetük felmérésére.Erősíteni kell a KISZ kommunista jellegét azzal is, hogy a gazdasági mun H.—J.

Az ÉDU igen sokat tesz a munkásőrség kisvaszari lőterének kialakítási, felújítási és korszerűsítési munkálatainak érdekében. Képünkön a pisztolylőtér cél- vontató berendezését felújítás céljából leszereli Láng Károly és Németh Bálint villanyszerelő. A munkálatokat irányítja, illetve besegít Hambalkó János (jobbról), az üzem energetikusa.Keller Gábor felvétele

Daindol,
Szentkúl

Pécs egyik legszebb része a Daindol. Két oldalán magasodnak a leghíresebb szőlőhegyek: Makárhegy,Aranyhegy. így hát persze ezen a környéken a bor sem a kutyáknak való. Sétánkat kezdjük a Szigeti vámnál!Tulajdonképpen e hatalmas völgyrendszer kialakulásának igen egyszerű geológiai oka van. a völgy nyugati oldalán magasodik a Jakabhegy—Vöröshegy, amely kemény, perm-alsó triász korú (mintegy 200—220 millió éves) homokkövekből épül

ka területén kialakult követelményrendszert, üzemi normákat a fiatalok magukévá tegyék. Itt arról van szó, hogy példák bizonyítják, sok esetben egyes fiatalok nem tartják kötelezőnek a munkaidő betartását. Terhesnek találják a munkafegyelmet, az esetleges áldozatvállalást. Azt meg kell érteni, hogy csak azért, mert fiatal valaki, kedvezmény nem jár. Rangot csak a munkában való helytállás, a kiemelkedő teljesítmények, a minőségi munka adhat mindenkinek.Az itt vázolt feladatok az együttes ülés eredményeképpen fogalmazódtak meg, melyekben a részvevő fiatalok véleménye nagyban tükröződik. A feladatok megoldása azokon a gondokon kíván enyhíteni, amelyek a küldöttértekezleten is felvetődtek.

„Gyűrődések, függőleges helyzetű rétegek a Szentkút feletti útbevágásban.” Tér István felvételefel. A keleti oldalon a Misina—Tubes tömbje triász korú tengeri mészkőből áll. A két ellenálló kőzettömeg között puha, agyagos-már- gás rétegeket találhatunk. Hogyan is keletkezett ez a rétegsor?
A permidőszak végén területünket elöntötte a tenger. Ez viszonylagosan gyorsan következett be. Az előrenyomuló tenger partján a szárazföldről folyók által behordott durva törmelékanyag halmozódott fel. „Ezt ma a Jakabhegy oldalában találjuk meg, a felszínen, ebből a konglomerátumból alakultak ki a külső, lepusztító erők hatására a „Babás szerkövek”. A tenger ezután folyamatosan mélyült, egyre kevesebb lett a behordott durva törmelékek aránya, csökkent az üledékek szemnagysága, egyre nőtt a tengervízből kicsapódó a- nyagok (gipsz, anhidrit, mész) mennyisége. így azután homokkőből aleuro- litból, gipszes dolomitmár- gából lemezes, majd legutoljára vastagpados mészkőből, dolomitból álló rétegsor ülepedett le.Amikor, körülbelül 100 millió évvel ezelőtt az ős- Mecsek a belső erők hatására szigetként kiemelkedett a tengerből, a külső erők (folyóvíz, szél) működése következtében megindult a lepusztulás. Körülbelül egymillió éve a mai Daindol területén ez a folyamat elérte a puhább alsó triász aleurolitos, már- gás rétegeket. Kezdett kialakulni egy völgy, melyet a mai patak őse mélyített egyre tovább. Két oldalán a keményebb kőzetek a patak pusztító, törmelékbontó és szállító munkájának jobban ellenálltak, így magasabbak maradtak. A vörös alsó triász homokköveket jól láthatjuk pl. az Égerpatak völgyében, a puhább aleurolitot pedig a Lajkótól Magyarürög felé vezető út bevágásában. De akinek itt van szőlője jól tudja, hogy egészen más a talaj a völgy keleti és nyugati oldalán. Ez js a kőzettani viszonyok különbözőségéből fakad.Tovább menve az Abaligeti út baloldalán Szentkút felett hosszú szakaszon

meredek sziklafalakat látunk. Ezek az út építése során alakultak ki. Itt közelről is szemügyre vehetjük a puha, alsó triász a- leurolitokat és márgákat, vékonyréteges mészköveket. Amikor ezek a kőzetek a mainál még lényegesen puhábbak, plaszti- kusabbak voltak, a földkéregben levő feszültségek a nagy oldalnyomás miatt felgyűrődtek, majd később merevebbé válva eltöredeztek és a törési síkok mellett elmozdultak. Az út melletti feltárásokban nagyon jól megfigyelhetők a különböző szerkezeti, földtani alakzatok: a felgyűrt boltozatok (antikli- nálisok), teknők (szinkliná- lisok), illetve ezek különböző típusai: az álló, ferde, átbuktatott redők. A töréses elmozdulások közül jól láthatók a vetők, feltolódások, amelyek függőleges, ferde, sőt vízszintes síkok mentén jöttek létre. A rétegek itt szinte sohasem vízszintesek, mint eredetileg voltak, hanem a belső erők hatására sokszor függőleges helyzetűek.Érdekes jelenség a Szentkút forrása is. Az alsó triász repedezett mészkőben mozgó víz egy-egy épebb réteg fölött feltorlódik, majd a réteg kibúvása és a felszín metszésénél forrásként jelenik meg. A források különösen a szerkezeti mozgási síkok közelében alakultak ki, melyek zúzott, töredezett zónája jól vezeti a vizet. A számtalan völgytalpú forrás Szentkút alatt ilyen eredetű.
Azt mondják, Daindol onnan kapta nevét, hogy az egyszer) sváb ember erre a vidékre került fiaival. Megtetszettek a szép völgyek, s így szólt: Das ist dein Thal (Ez a te völgyed). S mivel három fia volt, így lett Kis-, Közép- és Nagy-Daindol, mert természetesen a svábosan kiejtett szavakat az itteni magyarok még jól ki is csavarták. így volt-e, ki tudja? Ez sokkal kevésbé biztos, mint a völgyek kialakulásának története, melyet a geológiai folyamatok tanulmányozása során ismerhetünk meg.Koch László
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HÍREK
Országos Természetjáró Kupa

Gyenge rajt.
gyenge helyezés

A MECSEKEN LÁTTUK: ja a mecseki táj képét a életveszélyes is a sétálókra.
A NAPOKBAN 9G dolgozónk 
tett eredményes vájár szak
munkás vizsgát. Tíz hónappal 
ezelőtt a II. sz. és III. sz. bá
nyaüzem SO, a IV. sz. bánya
üzem pedig 46 dolgozót isko
lázott be a szakmunkásképző 
tanfolyamra.

A MUNKÁSTURIZMUS kere
tében július 16-tól 42 dolgo
zónk ötnapos észak-magyaror
szági kiránduláson vett részt, 
külön autóbusszal. A kirán
dulók megtekintették Kassa és 
Dobslna nevezetességeit Is.

HalálozásARATÓ TAMÁS, a Szolgáltató üzem villanyszerelője 1978. július 17-én, 34 éves korában, üzemi baleset következtében elhunyt. Emlékét kegyelettel megőrizzük.
A GÉIPARI Tudományos E- 
gyesület pécsi szervezetének 
bányagépész szakosztálya az 
idén is megrendezi az orszá
gos bányagépész tanácskozást. 
A tanácskozást — az előző é- 
vekhez hasonlóan — vállala
tunk balatonfüredi üdülőjében 
tartják szeptember 7-8-án.

A BÁNYÁSZNAP alkalmából 
moszkvai kirándulást szerve
zett vállalatunk. Az augusztus 
31-től kezdődő hatnapos ki
ránduláson 30 fő vesz részt, 
ebből 19 fő jutalomként utaz
hat. A csoport tagjai megis
merkednek a szovjet főváros 
nevezetességeivel.

Csak tologatták 
a Trabantot...

Rettenetes dühbe gurult Jós
ka bácsi, amikor az addig hű
séges Trabantja egyik reggel 
nem volt hajlandó elindulni. 
Mivel már nem kezdő moto
ros, elhatározta, hogy a régi 
és jól bevált módszerhez fo
lyamodik. Felnyitotta a motor
ház fedelét, elővette a gyer
tyakulcsot és kicsavarta a 
gyertyákat. Azok megtisztítá
sa után tiszta benzint csep
pentett a gyertyák helyére s 
a gyertyákat gyorsan becsa
varta. Gondolta, hogy így biz
tosan indul, mint máskor is.

Csakhogy nem így történt, 
mert az bizony nem indult. 
Nem volt mit tennie, az ut

Nemcsak esztétikailag ront- francia emlékmű, hanem Hegyi József felvétele
AZ APATINI Horgász Egye
sület fennállásának 30. év
fordulója alkalmából rendezett 
horgászversenyre vállalatunk 
horgász egyesületének csapa
tát is meghívták. A július 3-5 
között tartott versenyen csa
patunk emlékkupát kapott e- 
redményes szerepléséért. A 
versenyző csapatban részt vett 
Aki Ferenc, Kabovszky László 
és Szilágyi Gyula.

A szerződés próbája a gyakorlat
„Fehér asztal” mellé ültek 

össze munkaértekezletre a 
Szolgáltató üzem és a Kutató
mélyfúró üzem vezetői és 
KISZ-vezetöi július 12-én dél
után. Az egy évvel ezelőtt 
megkötött együttműködési 
szerződés értékelését Leiter 
Péter, a Kutató-mélyfúró üzem 
KISZ-titkára kezdte meg.

— Hosszú évekig bírálat érte 
még vállalati fórumon is a 
két üzem kapcsolatát, a vitá
kat, a torzsalkodásokat. Ez 
ösztönözte a két üzem KISZ- 
fiataljait, hogy közösen, fia
talos lendülettel javítsák a 
gazdasági munkát és segítsék 
a kapcsolatok megváltoztatá
sát. Ebből a célból 1977 feb
ruárjában együttműködési 
szerződést kötöttünk a gépjár
művek pontos átadásáról, a 
politikai kapcsolatok javításá
ról, a vidéken dolgozó fiata
lokkal való törődésről. Idősze
rűnek tartottuk most a meg
állapodások felülvizsgálatát, 
értékelését — mondta Leiter 
elvtárs, majd igy folytatta. - 
Megállapíthatjuk, hogy a re
mények beváltak. A Szilvás
váradra kihelyezett fiatal gép
kocsivezetőket be tudtuk von
ni az ott működő túrós KISZ- 
alapszervezet munkájába. A

cán járó két fiatalembert 
megkérte, hogy tolják meg a 
Trabicseket, talán majd csak 
elindul. Vagy háromszor már 
nekirugaszkodva — fújtatva és 
izzadva — tologatták a Jár
gányt minden remény nélkül.

Ekkor hirtelen eszébe jutott 
Jóska bácsinak valami. Gyor
san Ismét felnyitotta a motor
ház fedelét, s ekkor látta, 
hogy a „pipákat” a nagy 
sietségben nem tette rá a 
gyertyákra, így nem volt gyúj
tás.

Ennek rárakása után most 
már engedelmes lett a Tra
bant, s Jóska bácsi Vígan ber
regett vele az utcán.

Júliusban az Alföldi Olajbányász SC rendezésében került sor Szolnokon az országos Bányász Kupa természetjáró túraversenyére. Vállalatunkat ötfős csapat képviselte. Versenyzőink gyengén kezdtek, bíztunk a csapat javulásában, de hiába. Az erős terepen, a szokatlan és nehéz feladatok teljesítése meghaladta versenyzőink képességeit. __Az erőviszonyokat tekintve most a verseny befejezése után a csapatunk ennek ellenére nem vallott szégyent. A fiúk teljes e-
Aki levizsgázott...Jánosék nem hiába dolgoztak hosszú időn át egy brigádban. Ahogy emlegetik szorgalmas, jó brigád volt, mely méltám érdemelte ki a szocialista címet. Sokszor szóba kerül a „hőskorszak”, amikorszámtalan új dolgot kellett megismerni, megtanulni. Közülük nem egyet jó magatartása, kiváló munkája eredményeként ki is emeltek, iskolára vagy továbbképzésre küldtek. Volt köztük olyan, aki középvagy magasabb szinten lett vezető és soha nem felejtette el, hogy honnan jött és meddig érkezett el.£ajnos, olyan is akadt,

Leiter Péter, a Kutató-mélyfúró üzem KISZ-titkára értékeli az eltelt egy esztendőt.Hegyi József felvétele
gépkocsi-ellátás területén úgy 
a gépkocsivezetők, mint a 
diszpécserek munkájának érté
kelése mutatja, hogy a rend
kívüli javítások esetében e- 
lönyt élvezünk. Nagyon jól 
bevált a kettes revíziók utáni 
1500 kilométeres garancia, ez 
sokat segít a feladatok gyors 
elvégzésében.

A közös vállalások eredmé
nyeképpen a külterületi dol
gozóink sokat segítenek a gép
kocsivezetőknek a kisebb ja
vítások elvégzésében. Nagyon 
eredményes volt a két KISZ 
vezetőségének Szilvásváradon 
tartott fóruma, amelyen a fia
talok sok problémát felvetet
tek és ezek többségét meg is 
oldottuk. Persze, van még sok 
meg nem oldott kérdés is.

Ezután Tóka István, a Kuta
tó-mélyfúró üzem párttltkára 
szólt hozzá. Elmondta, hogy a 
szerződés nagyon jó, azonban 
a jövőben a két KISZ-titkár 
év közben is értékelhetné a 
munkát, konzultálhatna a fel
merült kérdésekben. Ugyanak
kor azt is elmondta, hogy a 
két üzem vezetése is szakít
hatott volna időt, hogy közö
sen végigjárja a vidéki mun
kahelyeket.

Kósa József, a Szolgáltató 
üzem vezetője szerint sokat 
változott a helyzet a gépko
csik ellátásában és üzemelte

rőbedobással vetették magukat a küzdelembe, de az erős mezőnyben ez is kevésnek bizonyult. A tizenhat részvevő között a 14. helyet szerezték meg.Nincs ok az elkeseredésre, be kell ismerni, hogy nem a mi csapatunk volt gyenge, hanem a többiek voltak erősebbek és jobban felkészültek. Egyben bízhatunk, ha most nem sikerült a múlt évi második helyezést megtartani, majd jövőre talán sikerül feljebb jutni a helyezési listán. K. M.
aki minderről megfeledkezett. De az idős szakik nem. Ma sem bántják, azért néha beszélgetés közben előkerülnek ezek a nevek is. Ha másként nem, hát emigyen:— Emlékeztek Pistára, amikor itthagyta a brigádot? Alikor volt, amikor kiemelték és iskolára küldték.— Hogyne emlékeznénk! Nagyon sokat is tanult!— Igazad van! — jegyezte meg János. És éppen akkor vizsgázott le, amikor hosszú idő után visszajött. Mégpedig előttünk!

Kiss József

tésében. Jó a két üzem disz
pécserének együttműködése a 
zavartalan fuvarellátásra. Eb
ből ítélhetjük meg, hogy a 
szerződés jó, hiszen minden 
szerződés próbája a gyakorlat 
és ez pedig igazolta az együtt
működés hasznosságát. A gép
kocsivezetőink szeretnek a fú
rásnál dolgozni, és ez is a jó 
kapcsolatokat érzékelteti. U- 
zemeink egymás mellett van
nak, egy területen, ezért e- 
gyütt lehetne működni esetleg 
a dolgozók, a fiatalok részé
re létrehozandó közös műve
lődési, sportobjektumok kivi
telezésében is. Példa erre a 
lőtér közös használata is. De 
van terület a politikai, szak
mai nevelésben való együtt
működésre is, így: a közös 
KISZ-gyűlések, KlSZ-oktatá- 
sok, szakmai továbbképzések 
rendezésére. Azt hiszem, ha 
különböző is a nevünk és a 
profilunk, egy vállalathoz tar
tozunk, egy célért dolgozunk 
- fejezte be Kósa elvtárs. Ezt 
követően még Baráth László, 
a Kutató-mélyfúró üzem disz
pécsere köszönte meg az e- 
gyüttműködés által megvaló
sult Jó kapcsolatot. Ez meg
mutatkozik abban is, hogy 
kevesebb lett az állásidő és 
gyorsabb a munkahelyek ellá
tása — mondta.

HEGYI JÓZSEF

KERESZTREJTVENY
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ 14., vízsz. 30., 35. és 
88. sorában Juhász Gyula: Falusi alkony című verséből idé
zünk. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesz-

Vizszintes: 14. Nyers humusz. 
15. Marosmenti város. 16. Re
pül. 17. A germánok főistene. 
19. Saját kezűleg. 21. Pont 
betűi. 22. Ételízesítőt (ék. hi
ány.). 23. Menyasszony. 25. Si
ma, lapos. 27. Gyopárrész! 28. 
T.R. 34. Központi Vezetőség. 
36. Forma, idom. 37. Égitest. 
38. E.K. 40. Olajos növény. 42. 
Izomkötő. 43. Pad betűi. 44. 
K.J. 45. Kötszer. 47. Község 
Baranyában. 49. .. .-ház, vas
útállomás. 51. Lenti helyre. 
52. Kalap. 53. Hiteget. 55. Sze
szes ital. 56. Gléda. 57. Nem 
régi. 58. Középen visít. 59. 
E.H. 61, Időszak. 63. Ródium. 
65. Város az NSZK-ban. 66. 
Dara. 68. Számtalan. 69. A.A. 
71. Jelentős. 74. C.L. 75. Hang
talan búgás. 77. Város Jugo
szláviában. 78. Fél csacsi! 79. 
Európai nép. 81. H.U. 83. Lop. 
84. Női név. 86. Pénzintézet. 
89. Japán társasjáték.

Függőleges: 2. Magatartás. 3. 
Női név. 4. A buddhizmus e- 
gyik ága. 5. Strázsa. 6. Rá
dium. 7. Úttörő egység. 8. 
Házikó. 9. Juttat. 10. Szintén. 
11. Lazító hangzói. 12. Haja
don. 13. Európai hegység. 18. 
Időmérő. 20. Mely személyek. 
24. Szülő. 25. Számos. 26. Köz
ség Békés megyében. 29. Vers
kellék. 31. Becézett név. 32.

Kupanapok 
VIII. 12-13-án

Kupadöntők áradata zúdul 
a MÉV-csapatokra. Nagy fela
dat előtt állnak a kézilabdá
zók és a labdarúgók. A si
keres megyei, munkahelyi 
spartakiád szereplés után ké
zilabdázók és labdarúgók be
jutottak az országos területi 
döntőbe.

Veszprém a sikerek városa. 
Az OSN keretében Veszprém 
város rendezi meg augusztus 
12-13-án az országos munka
helyi spartakiád területi dön
tőjét, kézilabdában (női is) és 
labdarúgásban. Vállalatunk 
mindkét sportágban érdekelt. 
Kézilabdában a, III. üzemi fér
fi, labdarúgásban válogatott 
csapat képviseli színeinket. A 
labdarúgók először, kézilab
dázóink második alkalommal 
szerepelnek Veszprémben. A 
Bakony „fővárosához” kedves 
emlékek, sikerek fűződnek. 
A négy évvel ezelőtt rendezett 
országos döntőn a Baranya 
megyeiek kitűnően helytáll
tak. A Mecseki Szénbányák női 
kézilabdázói első, a MÉV fér
fiak a második helyen végez
tek. S most újra megismétlőd
het a múlt, ezúttal is ott lesz 
mind a két csapat, kérdés, 
hogy milyen eredménnyel tér
nek vissza. Sajnos az erővi
szonyokról még tájékoztató 
jelleggel sem számolhatunk 
be, mivel nem rendelkezünk 
információkkal a döntőbe ju
tott csapatokról. így saját e- 
rőnkre, a csapataink tudására 
és akarására támaszkodha
tunk, majd ott kiderül...

Együtteseink a felkészülés

Kis Dániel. 33. Égitest. 39. Igé
nyelj. 41. Finnugor nép. 43. 
Juttatok. 44. Mérgező gáz. 46. 
Kiejtett mássalhangzó. 48. 
Kérdőszó. 50. Nemzeti bajnok
ság. 51. Ókori római pénzegy
ség. 54. . . .-fere. 58. Illetve — 
röviden. 60. Folyékony, lágy. 
62. Omladék. 64. Nem kerül
heti el a halált. 66. Félig gya
log. 67. Mint függ. 4. 70. Me
zőgazdasági. 72. Végtelen nyak. 
73. Zokog. 74. Tisztán szól. 76. 
Zokogott. 78. Fafajta. 80. Vé
gén vitte! 81. Vizi állat. 82. 
Az ENSZ angol nevének rövi
dítése. 83. Csákó eleje. 85. 
Rangjelző. 86. Bánat. 87. Ki
csinyítőképző. 88. C.Y.

Juhász Károly

Lapunk július 1-i számában 
megjelent keresztrejtvény he
lyes megfejtése:
Lenin

az élőknél
előbb ma is.

Tudásunk ő -
fegyver

és erő.
Az ember —

szárazföldi sajka.

Könyvjutalomban részesül
tek: Illés János (7633 Pécs, 
Ybl M. u. 7/3. V. 3.), Kaszás 
Ferencné (Kutató-mélyfúró ü.), 
Szilágyi Imre (7940 Szentlőrinc, 
Erzsébet u. 35.).

félidejénél tartanak, a hátra
levő napokban a technika és 
az erőnlét szintentartása a fő 
feladat, hogy a döntő időpont
jára érjék el a csúcsformáju
kat. Bízzunk abban, hogy csa
patunk időzítésével, lelkesedé
sével nem lesz baj és mind
két együttesünknek eredmé
nyes szereplést kívánunk.

Ebben az Időpontban a vál
lalati bajnokságot nyert Kuta
tó-mélyfúró üzem labdarúgó- 
csapata Szánkon szerepel az 
országos bányász kispályás 
labdarúgó döntőjén. Eredeti
leg ők utaztak volna Veszp
rémbe, de mivel a szanki ren
dezők megváltoztatták a dön
tő időpontját, helyettük egy 
MÉV-válogatott csapat utazik 
Veszprémbe.

A kutatósok házatáján nagy 
a készülődés. A csapat heti 
két edzéssel készül, elhatáro
zásuk, hogy javítani szeretné
nek eddigi vállalati szereplé
sükön. A torna lebonyolítása 
3x4 csapatban kerül sor. A 
csapatok körmérkőzéseket ját
szanak csoporton belül, majd 
a 3 győztes szintén körmérkő
zéssel dönti el a bajnoki cím 
sorsát.

A fiúk reménykednek a jó 
szereplésben, a hazai felké
szülés zavartalansága pedig 
biztosított. Kérdés, hogy a tét 
és felelősség tudatában mire 
lesznek képesek. Formájuk és 
összeszokottságuk bíztató, e- 
gyütt van a csapat és biza
kodva várják a torna kezde
tét.

Kovács Miklós
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Köszöntjük
alkotmányunk

Kötelesség
és jog

ünnepet

Augusztus 20-án ünnepeljük népköztársaságunk alaptörvénye életbeléptetésének 29. évfordulóját. Ezeréves alkotmány, sőt akármiféle í- rott alkotmány, bármenynyit beszéltek is róla, sohasem volt Magyarországon. Először 1919. június 28-án a Tanácsköztársaság alkotott alaptörvényt. Ezt az alkotmányt azonban néhány héttel később az ellenforradalom széttépte, s csak 1949. augusztus 20-án, kerek három évtizeddel később fogadta el ország- gyűlésünk a Magyar Nép- köztársaság alkotmányát.Magyar földön akkor lépett életbe az első igazi alaptörvény, amikor a dolgozó nép felszabadult az elnyomás alól,, megszabadult kizsákmányolóitól és a szocializmus felépítéséhez látott. 1945-ben a felszabadult nép a kommunisták, a munkásosztály vezetésével vette kezébe sorsának irányítását, vívta kj hatalmát, s teremtette meg államát, a Magyar Népköztársaságot. Az 1949- ben elfogadott alkotmány összegezte addigi harcunk, munkánk eredményeit, meghatározta az új állam- szervezet felépítését, alapvető intézményeit, az állampolgárok jogait és kötelességeit, s kinyilvánította, hogy a Magyar Nép- köztársaság a dolgozó nép állama.Amikor az országgyűlés 1972-ben módosította az 1949. évi X. törvénycikket, azaz a Magyar Népköztársaság alkotmányát, Kádár János parlamenti felszólalásában a többi között ezt modta: „Az alkotmány a törvények törvénye, az állam fundamentuma, a társadalom jogi felépítményének alapja.”. A párt első titkára, amikor az alkotmányról, a módosított szöveg jelentőségéről beszélt, a magyar történelem kimagasló személyiségei között Táncsics Mihályt is megemlítette. Táncsics Mihály, nem sokkal 1848. március 15-e, a pesti nép forradalmának napja után lapjában, a „Munkások Ujságá”-ban közzétette első alkotmánytervezetét, majd később egy újabb alkotmánytervezetet írt.

Szükség volt Táncsics alkotmánytervezeteire is, mert bár a régi Magyar- ország uralkodó osztályai, képviselői, jogászai szívesen emlegették „a magyar nemzet ezeréves alkotmányát”, ilyen alaptörvény,világos és egyértelmű alkotmány nem volt a magyar földön soha.Az alkotmánymódosítás kellőképpen kifejezésre juttatta a szocialista demokrácia további kibontakozását, államunk továbbfejlődését, valamint az állampolgárok alapvető jogait és kötelességeit.Az alkotmányban biztosított jogokat nem „papíros garanciák”, hanem gazdasági-társadalmi rendszerünkből fakadó biztosítékok támasztják alá. Történelmünk legdemokratikusabb választójoga alapján alakult ki államhatalmi szerveink egész rendszere. Több mint két évtizede létrejöttek a tanácsok, amelyek az ország- gyűléssel együtt — különösen a néhány évvel ezelőtt született új tanácstörvény alapján — biztosítják, hogy a dolgozók tevékenyen részt vehessenek a helyi és országos ügyek kialakításában, a végrehajtásban és ellenőrzésben.
flMk szocialista demok- rácia akkor teljes, ha a döntés és a végrehajtás hatékony ellenőrzés mellett érvényesül. E kettő szerves kapcsolata a szocialista demokrácia alapelve. A szocialista demokrácia tehát nemcsak beleszólást jelent a döntésekbe, hanem fokozott fegyelmet is a végrehajtásban.Az alkotmány milliók számára mondja ki: „A Magyar Népköztársaság társadalmi rendjének a- lapja a munka.. • Minden munkaképes polgárnak joga és kötelessége, hogy képességei szerint dolgozzék ... Az állampolgárok munkájukkal, munkaversenyben való részvételükkel, a munkafegyelem fokozásával és a munkamódszerek tökéletesítésével a szocialista építés ügyét szolgálják.”. Kosa József üzemvezető

A II. sz. bányaüzem műsza
ki értekezletén eredményeink 
értékelése mellett szó volt a 
munkavédelmi helyzetről is. 
Ezen belül a különböző fog
lalkozási megbetegedések el
len előírt egyéni védőeszközök 
használatáról. Néhány sort 
szeretnék most írni azoknak, 
akik miatt megszületett egy 
rendelet és akik azzal, hogy 
nem használják az egyéni vé
dőfelszerelést, nemcsak a sza-
bályzatolc ellen vétenek.

1978. január 1-én életbe lé
pett a 8/1978-as minisztertaná
csi rendelet, mely a foglalko
zási megbetegedésekért objek
tív felelősséget ír elő a vál
lalatokra. Ez azt jelenti, hogy 
a vállalat a kárfelelősség alól 
- az Mt. 62. 5 (2) szakasza ér
telmében — csak akkor ment
heti ki magát, ha bizonyítani 
tudja, hogy a dolgozó a szá
mára előírt egyéni védőfelsze
relést nem használta. És ezt 
a munkahelyi ellenőrzések so
rán könnyű bizonyítani, hi
szen nagyon sokan felelőtle
nül semmisnek tekintik a 
munkavédelmi szabályokat, 
nem törődnek a védőeszközök 
használatával. És miért nem! 
Mert még nem tudják milyen 
következményei vannak a vét
kes könnyelműsködésüknek. 
Akik már tudják, azok hasz
nálják és azok ismerik a ren
deleteket, szeretnék érvényesí
teni jogaikat is. Nap mint nap 
találkozik a jogügyi osztály, s 
a munkaügyi döntőbizottság 
ilyen esetekkel.

Kötelessége mindenkinek vé
deni saját egészségét a szá
mára előírt egyéni védőfelsze
reléssel is. Ha mégsem tudja 
megvédeni, akkor joga van a 
rendelet értelmében kártalaní
tást kérni. Mert ezekért az 
apró, de vétkes könnyelműsé
gekért nem az üzemvezető, a 
főmérnök, vagy a körletvezető 
szabja ki a büntetést, hanem 
maga az élet.

KUKÁI andrAS

Orfű és Abaliget mellett kevésbé közismert — festői környezetben — a Zengő aljában elterülő Dombai tó, melynél nyári időszakban a bátaszéki személyvonatok is megállnak. Fürdési, csónakázási, kempingezési lehetőségen kívül büfé és lángossütő szolgálja a kirándulók kényelmét. Keller Gábor felvétele

M UNKÁBAN AZ AKNAMÉLYlTŐK. A fúróbödönt minden fúráshoz elő kell készíteni. Akik ezt a munkát végzik: Borsodi István, Závodni Gusztáv és Pándi István. Keller Gábor felvétele

Teljesítettük első félévi célkitűzéseinket

Vállalati műszaki konferencia
Zíz első félév munkáját értékelő, a második félév fi íadatait meghatározó vállalati műszaki konferenciát július 26-án tartották a Ságvári Endre Művelődési Láz nagytermében. Az elnöklő Rácz Gyula vszb-titkár üdvözölte a megjelenteket, közöttük a tanácskozáson e'ső alkalommal részvevő Brüll Jenőné pénzügyi osz- t ilyvezetőt, Varga Jenő pb-politikai munkatársat,Kolsovszky Rudolf műszaki-gazdasági tanácsadót, va- Eamint a legutóbb megválasztott üzemi KlSZ-titkáro- 1 at. Majd átadta a szót Mátrai Árpád igazgatóhelyet-tűsnek. félévben, al., . I Íi.vkjcíl Ixhjtb SZOI’tdáycélkitűzést elértük, s a félévre tervezett nyereséget a vállalat teljesítette — ösz- szegezte bevezetésként az igazgatóhelyettes. — Ez azt is jelenti, hogy a kon- centrátum exportot, a termelést és a bányászati munkákat az ez évi terveknek megfelelően végeztük, ami a múlt évhez viszonyítva kevés javulást mutat.— A bányaüzemi ércter- melés egy százalékkal kevesebb a tervnél, bár 2,5 százalékkal több mint a tavalyi, a vágathajtás több a tervezettnél, de 4 százalékkal kevesebb a múlt évhez viszonyítva. A bá

nyafúrás 4 százalékkal növekedett. A/, összes napi kőzettermelés a múlt évi szinten maradt. A létszám 10 fővel csökkent az előző időszakhoz. A bányászati tevékenység területén tehát fejlődés nem mutatkozik.Ezután az önköltség alakulásáról beszélt, s ezen belül kiemelte a bérgazdálkodást. — Azt mindenki természetesnek tartja — a munkások és középkáderek, vezetők egyaránt —, hogy hat, vagy még nagyobb százalékkal magasabb bért kell kifizetni — mondta —, még akkor is, ha • a munka terén ez kevésbé látszik indokoltnak. Ezt a szemléletet esetleg

alátámasztja az, hogy fizetni kell, ha a további létszámelmaradást nem a- karjuk növelni. A bér a- zonban igen nagy költség- növelő tényező, ezért a termelékenység emelésére, a létszámtakarékosságra is gondot kell fordítani. Célszerű lenne olyan elv kimondása, kidolgozása, hogy a bérfejlesztés kb. 50 százalékát feltétel nélkül, míg. a másik 50 százalékát teljesítmény, termelési, nyereségi, minőségi stb. mutatók teljesítése alapján kapnák meg.Részletesen szólt a létszámgazdálkodásról is. A vállalati összlétszám 70 fővel volt kevesebb mint az előző időszakban. Ebből 10 fő a bányaüzemeknél, a többi megtakarítás az e- gyéb üzemeknél keletkezett.Beszámolója további részében a vállalat baleseti helyzetét elemezte. A balesetek száma kevesebb volt a múlt évi felénél, a súlyosság azonban 9 százalékkal növekedett; Sajnálatos a csonkulásos és a halálos balesetek emelkedése. Országosan is kedvezőtlen a helyzet. Nem o- kulnak a dolgozók, a vezetők a tapasztalatokból, ezért szigorítani kell az ellenőrzést, a felelősségrevo- nást.Ezután értékelte az ü- zemek munkáját, meghatározta a fontosabb feladatokat a termelés, gazdálkodás stb. terén, összegezve megállapította, hogy feladat: a terv további teljesítése.— A tapasztalat azt bizonyítja — mondotta —•, hogy csupán a lelkesedés, öntudat nem hoz nagy fejlődést. A javuláshoz ezen túlmenően valami kényszer is kell (anyagi ösztönzés, technológiai kényszer, kötött technológiai folyamat). Ez a vállalati kollektíva, a jelenlevő vezetők, erre is képesek, többször bebizonyították tudásukkal, gyakorlati tapasztalatokkal, hogy tudnak újat adni. Most is erre van szükség, s akkor a terv teljesíthető és ez megalapozza a jövő évi termelést is — fejezte be előadását Mátrai Árpád. Juhász Károly
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Időszerű kérdések a testület előtt Úgy érzem, oda tartozom...■* vállalati pártbizott- ** ság július 20-án ti- lést tartott, a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében. Első napirenden a vállalat állóeszközeinek kihasználásával foglalkoztak Bujtor Béla előterjesz- , tésében. A kiadott írásos anyag részletesen elemezte az állóeszközök kihasz- náltsági fokát. A kedvezőbb munkafeltételek biztosítása, a dolgozók megtartása érdekében új munkarendet vezetett be a vállalat. Az új munkarendben kevesebb lett az éjszakai munka, s a szabad szombatok miatt a berendezések kihasználása is csökkent. Ezért a bányaüzemi állóeszköz-kihasználás kb. 60 százalékra tehető. Az ÉDÜ-ben jobb a helyzet, az osztályozásnál

kb. 60 százalék, a vegyi feldolgozásnál 90 százalék a kapacitás-kihasználás. A jelentés megállapította, hogy a kapacitás-kihasználásnál az optimumot kell keresni, s ennél figyelembe kell venni a munkafeltételeket és a dolgozók é- letkörülményeit is.A pártbizottság ezután megtárgyalta és elfogadta a vállati pb és vb hatásköri listáját, a módosítás nagyobb hatáskört biztosít az üzemi pártbizottságoknak, egyes gazdasági vezetők vonatkozásában, s rendezi a kettős hatásköröket is.

Készülődés
az új 
tanévre

Ülést tartott a vállalati pártbizottság

■napirenden a szakszervezeti oktatás

A vállalat szakszervezeti bizottsága július 27-én megtartott ülésén értékelte az 1977/78-as szakszervezeti oktatásokat, kitért a szerzett tapasztalatokra, majd megvitatták az 1978/79-es oktatási tervet.Az 1977/78-as oktatási é- vet a BDSZ és az SZMT útmutatásai alapján szervezték. Célkitűzés volt, hogy az oktatás szolgálja a társadalmi fejlődés ösz- szefüggéseinek megismertetését, a dolgozók ideológiai nevelését, a marxista—leninista világnézet általánossá válását. Továbbá nyújtson hatékony segítséget a munkahelyi demokrácia kibontakoztatásában. Ezen útmutatások alapján 1977 május—júniusában kezdődött az oktatási év. Az üzemek, elkészítve oktatási tervüket, a műhelybizottságok vezetősége és az alapszervi pártvezetőségek jóváhagyásával jelölték ki a propagandistákat. Az év folyamán egyes üzemek szükség szerint átcsoportosításokat hajtottak végre és új propagandistákat állítottak az oktatásba. a foglalkozások látogatottsága nagyon eltérő, üzemenként és üzemen belül is változik a részvételi arány.Tapasztalat, hogy a propagandistától nagy mértékben függ a látogatottság és az aktivitás annak ellenére, hogy a propagandisták általában jól felkészülnek az oktatásra. A vállalat szakszervezeti bizottsága a foglalkozások tartalmi színvonalának és a propagandamunka hatékonyságának fejlesztését tartotta ez évben fő feladatának. A foglalkozásokon a szóbeli tájékoztatás mellett már térképeket és diákat is alkalmaznak. A tömegpolitikai munka hatásának növeléséért a szak-

Az ÉDÜ szakszervezeti bizottsága kétszer kétnapos, bentlakásos továbbképzést szervezett a műhelybizottsági, valamint a szakszervezeti bizalmiak részére Orfűn, vállalatunk vízitelepén. Az egyik előadást meghallgatta Rácz Gyula, a vállalati szb titkára is. Képünkön Kónya József, az ÉDU munkaügyi csoportjának vezetője előadást tart.szervezeti bizottság javasolta az üzemeknek az oktatáshoz szervesen kapcsolódó filmek vetítését.A hallgatók legnagyobb érdeklődését — a teljesség igénye nélkül — az alábbi témák váltották ki. A társadalom időszerű kérdései tanfolyamokon az ipari munkásság és a parasztság közti viszony. A világpolitika időszerű kérdései tanfolyamokon a Szovjetunió helye, szerepe. A munkahelyi élet időszerű kérdései tanfolyamokon az üzemek gépesítési terve.Az oktatási évben a korábbi évektől eltérően az SZMT iskolán levelező és bentlakásos formában történt a tisztségviselők alapfokú képzése, a vállalat szakszervezeti bizottsága ülésén megállapították, hogy a tisztségviselőkkel szemben támasztott követelmények nagyok. Ezeknek csak úgy tudnak eleget tenni, ha az alapszervezetek segítségét maguk mellett tudják, de elengedhetetlen munkamódszerük fejlesztése, ismereteik állandó növelése. A tisztségviselők oktatását a jövőben is sajátos politikai képzésnek kell tekinteni. Ennek célját, ismeretanyagát a szakszervezeti mozgalom feladatai, káderpolitikai célkitűzései határozzák meg.

Ezt követően a pártbizottság, a párt-végrehajtóbizottság és a munkabizottságok ülésterve került napirendre. A beterjesztett javaslatot megvitatták és elfogadták. Ugyancsak elfogadta a pártbizottság a két pb-ülés között végzett munkáról szóló jelentést.Végül a pártbizottság személyi ügyekben döntött. Varga Jenő elvtársat, aki Politikai Főiskolát végzett, megbízta a párt és tömegszervezeti csoport vezetésével, s egyben megválasztotta a pártépítési munka- bizottság vezetőjének. A munkabizottság vezetői

Az 1978/79-es oktatási évben a tisztségviselők képzése hat tanfolyamtípusban történik. Alapképzésben 133-an, míg továbbképzésben 632-en vesznek részt az előzetes felmérések alapján. A szakszervezeti bizottság nagy gondot fordít az előadók kiválasztására és megszervezi a vállalati és üzemi szinten az előadói kört. Az oktatások ellenőrzését is vállalati és üzemi szinten szervezi. Az SZMT oktatási központban mintegy 50 tisztségviselő részesül képzésben. A vállalati szak- szervezeti bizottság szakfelelősei negyedévenként munkamegbeszélés keretében tájékoztatják és továbbképzik az alapszervi szakfelelősöket.A tartalmában és formájában megváltozott tömegpolitikai oktatások szervezésénél továbbra is az oktatások minőségének, hatékonyságának javítása a fő feladat. Az új oktatási rendszerben az oktatás alap- és továbbképzés formájában valósul meg. Ez évben minden alapszervezet beindítja a Társadalmunk kérdései alapképző tanfolyam első évfolyamát. A tanfolyam hét témáját szemináriumi foglalkozáson tárgyalják meg a hallgatók. Ebben az oktatási formában — előzetes felmérés alapján — 78 cso

funkciójából — eddigi munkájáért köszönetét mondva — Bugyik János elvtársat felmentette.Bujtor Béla elvtársat a gazdaságpolitikai csoport vezetésével megbízták, s egyben a gazdaságpolitikai munkabizottság vezetőjének megválasztották. A munkabizottság eddigi vezetőjét, Bimbó József elvtársat érdemei elismerése mellett felmentették a vezetői megbízatásából.A pártbizottság a nyugdíjba vonult Szatykó Józsefné helyett Bőhm Tibor elvtársat beválasztotta a gazdaságpolitikai munka- bizottságba. J. K.

port vesz részt. A világpolitika időszerű kérdései továbbképző tanfolyam hat üzemben indul 32 csoporttal, melynek hét témáját fórumszerűen vezetik a propagandisták. A tömegpolitikai oktatások propagandistáinak tematikus felkészítése ez évben a vállalatnál történik. Az 1978/79-es oktatási év tanfolyamainál is törekedni kell arra, hogy a vállalat szakszervezeti mozgalmában a politikai nevelő- munka eredményesebb legyen, továbbá az oktatási tervben rögzített feladatok a gyakorlatban megvalósuljanak.A bizottsági ülésen mintegy összegezésül megállapították: továbbra is a tartalmi munka színvonalának emelése a fő feladat. Keresni kell azokat a megfelelő módszereket, melyek az oktatásban történő munkát hatékonyabbá és eredményesebbé teszik és csökkentik a lemorzsolódást.Ezt követően került sor a további napirendi pontok ismertetésére: az 1978. évi bányász és kulturális sporthetek programját és a vállalati szakszervezeti tanács és bizottság második félévi üléstervét tárgyalták meg a részvevők. Az elhangzottakat a bizottsági ülés elfogadta.

A párt újoncai”
A Szolgáltató üzem I-es pártalapszervczetébe két fiatalt felvettek párttagnak június végén. Megkérdeztem Császár Árpád és Gelencsér Gyula gépkocsiszerelőket, hogy vállalnak-e egy kis beszélgetést. Az igenlő válaszra feltettem a kérdést: mondják meg, miért kérték a felvételüket?CSÁSZÁR ÁRPÁD; — GELENCSÉR GYULA:1971 óta dolgozom az tízemnél, 1967 óta vagyok KISZ-tag. A honvédségnél KISZ vezetőségi tag voltam, a leszerelés után itt az alapszervezetben is megválasztottak. Hogy miért lettem párttag? A műhelyben körülöttem mindenki párttag. A legjobb barátom és brigádvezetőm szintén. Együtt vagyok velük egész nap, együtt vitatkozunk, együtt végzünk társadalmi munkát. Elvégeztem a Marxista—Leninista Esti Középiskolát, hogy a vitában ne maradjak le. A pártba a hozzájuk való viszony és a párt gazdaságpolitikája vitt. Már jó ideje járatom a Pártéletet is és így az olvasottak alapján is közel éreztem magamhoz a pártot. 1978 eleje óta KISZ- titkárnak választottak meg a fiatalok. A képviselet közben még közelebb kerültem a pártszervezethez, jó viszonyba vagyok a párttitkárral. Szóval, minden összejött, úgy éreztem, oda tartozom én is.GELENCSÉR GYULA: — Könnyű ez a kérdés, de mégis nehéz rá válaszolni, mert az ember nem akar fellengős lenni, nagy szavakat használni. 1969 óta dolgozom az üzemnél, még szakközépiskolás koromban lettem KISZ-tag, 1965-ben. Ez az első munkahelyem és itt is bekapcsolódtam a társadalmi munkába. 1973- tól 1976-ig szakszervezeti bizalmi voltam, majd ettől kezdve ifjúsági szocialista brigádvezető vagyok. Ezekkel a feladatokkal lényegében már a párt politikájának megfelelően dolgoztam. Ez a sokéves társadalmi munka vezetett el a párthoz, eszmeileg is rájöttem, hogy amit a párt akar ebben az országban az egyezik az én gondolatommal is. Még jobban megerősített a belépésben, hogy elvégeztem a Marxista—Leninista Esti Középiskolát. 1976-ban beválasztottak a Hazafias Népfront megyei bizottságának az elnökségébe. Az ottani munkámmal még közelebb kerültem a párt politikájához.
— Sokan azt vallják, 

hogy a párttagságból va
lamilyen előny származik. 
Mit tapasztaltak, igaz ez?CSÁSZÁR ÁRPÁD: — Én már megkaptam ettől a vállalattól mindent, amit egy munkás megkaphat. Lakást kaptam, Kiváló dolgozó voltam, pedig akkor még KISZ-titkár sem voltam. Ha a gazdasági munkámmal nem tudom kiérdemelni a fizetést, vagy az esetleges jutalmakat és ezért kellene párttagnak lenni, szomorú lennék. Én úgy vettem észre, hogy a munkatársaim és barátaim, akik régebbi párttagok, még semmilyen előnyben nem részesültek.

— Előnyt én sem láttam még senkinél, de hátrányban sem voltam azért, mert nem voltam párttag. A gazdasági munkám után mindig megbecsültek, hiszen 1975-ben Kiváló dolgozó lettem. A fizetésemelésnél is mindig megkaptam azt, ami a munkám elismerése. Ilyen fajta előnyökről csak a (tudatlan emberek beszélnek.
— Mint párttag, hogyan 

látják további életüket, na- 
gyobb-e a felelősség?CSÁSZÁR ÁRPÁD: — A szervezeti szabályzat szerint is többet kell tenni és politikailag is elkötelezett az ember. Az biztos, hogy cselekedéteit meg kell fontolni, mert többen figyelnek rá. Természetesen, mint ifjú párttag továbbra is a KISZ-ben kell pártmunkát végeznem. Mint titkár pedig, jobban kell ügyelnem arra, hogy minden fiatal párttag a KISZ-ben dolgozzon, ezzel is erősítse a KISZ kom- munista jellegét.

GELENCSÉR GYULA.:— Azt a tempót csinálom a munkában mint eddig. Mindig törekedtem, hogy szakmai téren jó munka kerüljön ki a kezem alól. Persze, ezután a párttagság még kötelez is. A Marxista—Leninista Esti Egyetemet is el szeretném végezni. A pártmunkámat én is, mint KISZ-tag szeretném folytatni.Két fiatal nyilatkozott, akik nem szeretik a nagy szavakat, inkább a tettek emberei. Hegyi József
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Kiemelkedő eredmények a minőség romlása nélkül Tervszerűen, megfontoltan, fegyelmezetten

Az építkező építők

Kádár elvitárs még a dunaújvárosi beszédében u- talt arra, hogy ahol lehetséges, ott be kell vezetni a teljesítménybérezést a munka termelékenységének növelésére, a hatékonyság fokozására. A Szolgáltató üzem Április 4 szocialista brigádja magáévá tette e gondolatokat. Azt kezdeményezte, hogy a bányarakodó gépek javítási, felújítási munkáit meghatározott „normaidő” alatt végzik el.Ezzel kapcsolatban kerestem fel Bradics László üzemegységvezetőt, hogy az eredményekről tájékozódjak.— Jókor jött, mert most volt a féléves munkaver- seny-értékelés — mondja Bradics László —, így egészen friss útiatokkal is szolgálhatok. Az eltelt két év alatt az Április 4 brigád egyre jobban belelendült a versenybe. Az úgynevezett normával, vagyis a teljesítményprémiumrendszerrel lerövidült a bányarakodó gépek felújítási ideje. Ezzel természetesen nőtt a gépek kihasználtsága is és mindez úgy, hogy az nem ment a minőség rovására. A brigád ugyanis a gépekre egyhónapos garanciát adott, a- zonban még sosem kellett a bányában utójavítást végezni. Ez év márciusában a brigád újabb felajánlást tett, mely szerint az eddigi munkaidő ráfordítást 5 százalékkal csökkentik. Most az értékelésnél láttuk, hogy nemcsak tartják a 15 órás felújítási idő csökkenést, hanem túl is számyallták. A jelen időszakban 25—30 órával kevesebb időt fordítanak egy- egy gép felújítására és mindezt ugyancsak minőségromlás nélkül. Ez a versenymozgalom, a felajánlások teljesítése, a többi csoportra is serkentő hatással van. A brigád különösen ügyel arra, hogy élenjárjon a felajánlásokban, eddig összesen hat felajánlást tettek. Legutóbb augusztus 20-a tiszteletére négy darab rakodógép terven felüli felújí-

Nem boszorkányság,
csak csinálni kell
tását vállalták a IV. sz. bányaüzem részére. A brigád a felmérés alapján é- ves szinten 1100—1200 óra ráfordítási idő csökkentést ért el. Ez igen jelentős, ha figyelembe vesszük az tizem munkaerő helyzetét. Természetesen az üzem ezt megfelelően honorálja még pótprémiumokkal is. Végeredményben a brigádnak a felajánlás teljesítése által jelentősen nőtt a keresete is. Ez így is van rendjén, mert elvünk: megfelelő munkáért, megfelelő bért — mondja Bradics László.

— Említette, hogy a bri
gád példája serkentő ha
tással volt. Kik követték 
őket?— Példájuk hatására a fúrószár-műhely dolgozói is kérték a teljesítményprémium bevezetését. Az
Az első lépés befejeződött

Az V. sz. bányaüzem állami 
nagyberuházás. Vállalatunk é- 
letében a termelés mellett a 
figyelem középpontjában van 
a beruházás menete, tervszerű
sége, a teljesítmények alaku
lása. A körülmények ellenére 
kimagasló eredményt ért el a 
IV. sz. bányaüzem 11-es csa
pata, Sámuel József vezetésé
vel. Befejezték az első lépést, 
lyukadt a gurító.

Igen, a körülmények nem 
szokványosak. A 13. szint és 
a külszín közötti légútrend
szerhez szükséges egy 26 négy
zetméteres szelvényű, 450 mé
ter hosszúságú, 26 fok dőlésű 
gurító. Már ezek az adatok je
lentősen eltérnek az eddigi 
végzett munkákétól. A 38-46 
Celsiusfok kőzethőmérséklet 
miatt intenzív szellőztetésre 
volt szükség, a gurító hossza 
miatt 2 darab szkrépert kellett 
beépíteni, így a robbantott kő
zetet egy 100 és egy 50 kW* 
os géppel mozgatták. A gurí
tó irányának és dőlésének tar
tását lézer fénysugár határoz
ta meg.
- Milyen tapasztalatokat sze

reztek a lyukasztásig?
Sámuel József mosolyogva 

válaszol: — a csapat számára 
nehéz, de érdekes munka volt

Mi változott 13 év alatt?

A szakma 
őszhajú mestere

Évente átlag 800 darab KVP—1/100 típusú robbantógép javítását és hitelesítését végzi az Ércdúsító üzem műszerkarbantartójának egyik kis kollektívája. Itt dolgozik Sanyi bácsi, az őszhajú mester, azaz Simonfai Sándor, aki 196:2 óta az üzem műszerésze. Munkájáról, eddigi életút járói beszélgettünk.
— Hogyan került a vál

lalathoz?— 1962-ben jöttem az ÉDÜ-be. Kezdetben az tizem villamosautomatikai berendezéseinek karbantartásával fogakoztam, majd 1965-ben kerültem a rob

óta a legyártott fúrószárak száma jóval megnövekedett, pedig a létszám is csökkent. Jelenleg a hatfős csoport képes kielégíteni a II. sz. és III. sz. bányaüzemek fúrószárigényét. Ezenkívül, most van folyamatban a Május 1 forgácsoló brigádban a teljesítményprémium bevezetésének kidolgozása, így azután a központi műhelynek minden olyan csoportja, ahol széria munkák folynak, teljesítmény- prémiumos rendszerben fognak dolgozni.A bizonyítékok is mutatják, nem boszorkányság csökkenő létszám mellett tervet teljesíteni. Egy kis lelkiismeretes kollektíva, aki úgy akar többet keresni, hogy többet is adjon, magával ragadhat egy egész üzemegységet.Hegyi József

a 450 méter, 9 négyzetméteres 
gurító hajtása. Úgy érzem, er
re a munkára egy jól össze
szokott csapat kovácsolódott, 
ezeket támasztják alá a tel
jesítményeink. Szinte hónap
ról hónapra javultak eredmé
nyeink, a csúcs 152 százalék 
volt. A csapat törzsét régi 
csapattagok alkotják, a fiata
lok jól illeszkednek a kollek
tívába. A szervezett munkának 
a szakonkénti összeszokottság 
elengedhetetlen velejárója.

— Az első lépés lezárult, 9 
négyzetméteres szelvénnyel 
lyukadt a gurító. Hogyan to
vább?

— Igen, most következik szó 
szerint a nagy „mű”, a 26 
négyzetméterré bővítés. Ehhez 
új technológiát kell elsajátí
tanunk, hiszen a gurító 5,7 
méter magas lesz, 15 centimé
ter vastagságú torkrétot kell 
felhordanunk, ezt Mixokrét 
magasnyomású géppel végez
zük. A gazdasági vezetés az 
V-ös körlet eddig is minden 
segítséget megadott, hogy a 
munkánkat olajozottabban vé
gezhessük. Remélem, rövide
sen megtalálja helyét csapaton 
belül mindenki, akkor már ez 
is menni fog úgy, ahogy sze
retnénk.

TÓTH JÁNOS

bantógépek közelébe, s ez a közelség immár tizenhárom éve tart. Nagy figyelmet igényel a robbantógépek javítása és hitelesítése. Tévedni nem szabad.Ezt a munkát végzi nagyon lelkiismeretesen Sanyi bácsi. Ezt fémjelzi Kiváló dogozói kitüntetése is, melyet 1976-ban kapott. Van egy közmondás, miszerint „jó bornak nem kell cégér”. A jó munkáról is elmondható ugyan ez, hiszen egyre több külső cég keresi meg üzemünket robbantógép javítási megrendelésekkel. Legutóbb az Országos Meteorológiai Szolgálat jégelhá-

Az V. sz. bányaüzem építése során részletesebben mindig a 
Bányászati Aknamélyítő vállalat tevékenységét taglaljuk, s 
lapunk is az ő munkájukat mutatta be eddig. Tény, hogy a 
legnehezebb és a leglátványosabb feladatot végzik. Uj üzem 
építéséhez azonban több vállalat együttes munkájára van 
szükség. A bányaüzem termelésének indulásáig mindennek 
el kell készülnie, a helyén kell állnia. A kezdeti tervben 
már az állt: felvonulás ne csak a bányaüzem építését szol
gálja, hanem a későbbiekben is hasznosítható legyen. Ezt 
diktálja a józan ész, s a gazdasági szempontokat figyelem
be véve, jó tervezéssel és szervezéssel meg is oldható. Rö
viden: előre kell gondolni. Az V. sz. bányaüzem építése is
kolapéldája a mindenirányú megfontolásnak.

Jegyzetek 
egy termelési 
tanácskozásról

gépjárműszerelők ter
melési tanácskozásán 
vettem részt július

24-én. Kényelmesen elhe
lyezkedtem, gondoltam, 
szundítok egyet. Azonban 
egyszer csak valami szo
katlant észleltem, oda kel
lett figyelni. Kovács Ala
dár, az új üzemegységve- 
zetö higgadtan, de szug- 
gesztiven számolt be az ü- 
zemegység dolgairól. Elő
ször is azzal kezdte, hogy 
a legutóbbi tanácskozáson 
felvetett kérdések sorsát 
ismertette. örömmel hal
lottuk, hogy a legtöbb hiá
nyosság, kérés megoldó
dott. Ezután sorra vette 
a műhelyrészeket, elemezte 
munkájukat, dicsért és bí
rált is. Pontosan rámuta
tott mi volt jó és mi az, 
amiben előbbre kell lépni.

Ez az, ezért kellett oda
figyelni, ez új volt. Eddig 
csak száraz, sablonos ada
tokat hallottunk ilyen It- 
ről, olyan százalékról, mun
kásember füle ezt nehezen 
veszi be. Most hallotta a 
saját munkája értékelését, 
szóltak hozzá, kérték mire 
figyeljen jobban. Világos 
és egyenes beszédben hal
lotta, hogy a tervet miért 
és hogyan kell teljesíteni, 
hogy úgy dolgozzon, ahogy 
a szakmai és emberi be
csülete megkívánja. A szo
cialista brigádoknak pedig 
ajánlásokat tettek a leg
égetőbb társadalmi mun
kákra. Ez is új, őszintén 
megmondani mi kell, mi
ben segíthet igazán a bri
gád.

Azt hiszem, mindenki 
elégedetten kelt fel a vé
gén, érdemes volt itt ma
radni.

H. J.

Kopjár Ejnár felvételerítói jelentkeztek javítási telek; nemrég eg-v digitá- igénnyel. lis kapcsolási időmérővel
— Mi változott a tizen- bővült a műszerpark. Már

három év alatt? nem okoz gondot az évi— A javítás körűimé- 800 darab gép javítása és nyei és színvonala. Egyre hitelesítése.jobbak a technikai - félté- Aczél István

— A Baranya megyei É- pítőiparj Vállalat a bányaüzem építésébe 1974-ben kapcsolódott be, a rajtvonal a IV-es légaknánál volt —• mesélj Sár József építési csoportvezető. — Innen kezdték építeni a bekötőutat, s párhuzamosan végezték a víz- és távbeszélőhálózat kiépítését, az aknaudvar durva terep- rendezési munkáit. Majd a végleges kazánház és a javítóműhely építése kezdődött. Ez utóbbi az aknamélyítés időszakában az ott dolgozó vállalatok igényeit elégíti ki, majd a bányaüzem beindulására kisebb átalakítással elnyeri végleges formáját. Elkészült az épületeket ellátó közműrendszer, s közel ez- zel egyidőben kezdődött az aknaszállítógépek alapozása, majd a gépek beszerelése után a felépítmény részek építése. Mintegy utolsó simításként sor került az üzemterület bekerítésére és így a BÉV IV-es fő- éptésvezetősége átadta a helyet a II-es főépítésvezetőségnek. Ez a csere egyben azt is jelentette, hogy az építőipar részéről az aknamélyítéshez szükséges feltételek megteremtődtek.A II-es főépítésvezetőség a transzformátorház építését kezdte meg, melynek elkészülés! dátuma 1979. március 31. A IV-es főépítésvezetőség rövid pihenő után az V-ös légakna bekötőút építését, a víz- és távbeszélőhálózat kiépítését kezdte el. Az aknaudvar belső, végleges mélyépítési munkáit ez év októberében fejezik be. Ezután a II-es főépítésvezetőség a légakna aknamélyítéséhez szükséges gépalapokat építi meg. Ez év decemberében elkészítik a légakna vitlacsoportok alapozási munkáit, majd a

jövő év áprilisáig a mélyépítő gépek alapozási munkáit fejezik be. E dátumoknak azért van jelentősége, mert a szállítóaknánál a mélyépítési munkák befejeződnek, s az itt felszabaduló szállítógépeket fokozatosan szerelik fel a légaknái mélyítéshez. A határidők betartása biztosítja majd, hogy a szállítóakna-torony és a szociális épületek építése a program szerint megkezdődhessen. Várhatóan a jövő évben kezdődik a konyha és étterem építése, s 1980-ban folytatódik az építés az aknatoronnyal. A végleges épületek készültségi fokának függvényében ismét felvonul a IV-es főépítésvezetőség és kiépíti a szükséges közműveket. Ezzel a BÉV az V. sz. bányaüzem beruházásában kijelölt feladatokat teljesíti.A bányaüzem sajátosságai a szorosan vett építéskor is jelentkeznek. Hogyan látja ezt Korbélyi Győző, a BÉV IV-es főépítésvezetőség vezetője?— A MÉV-nél 1955-ben kezdtünk először dolgozni. Az I-es és II. sz. bányaüzemeknél még csak kisebb munkákat végeztünk, a kivitelező a Budapesti 22. sz. ÁÉV volt. A III. sz. és IV. sz. bányaüzemet már teljes egészében mi építettük. Az Ércdúsító tízem építése azért jelentős számunkra, mert vállalatunk történetében először itt végeztünk vasbeton u- tófeszített munkát. A bá- nyaüzemi sajátosságokat figyelembe véve, nem jelent különösebb nehézséget számunkra az ilyen építkezés. Ipari és kommunális üzemeket épít főépítésvezetőségünk, lakóházat elvétve. így elmondható, hogy nem építettünk még két azonos épületet. A vállalatnál bevezetett technológiák meghonosítását mi végezzük.— Ma már szép hagyományaink vannak a különböző technológiák alkalmazásánál — mondja Sarlós Zoltán gazdasági építésvezető. a MÉV-nél UNIVÁZ technológiával készült például a IV. sz. bányaüzem étterme és fürdője. Csúszózsalus módszerrel épült a IV. sz, bányaüzem aknatornya, e- gyéhként így készül majd az V. sz. bányaüzem aknatornya is, mely formára is közel azonos lesz. E technológiával építettük a 17 emeletes lakóházat és a tévétornyot is. Az biztos, hogy a csúszózsalus-rend- szer nem olyan megszokott mint a panel, de mi szeretjük a változatosságot —1 mondta végezetül a gazdasági építésvezető.Az építkezés tevszerűsé- ge vitathatatlan. Ezek u- tán az V. sz. bányaüzem! beruházást nem intézhetjük el kézlegyintéssel. Megszoktuk már, hogy a2 építkezéseknél kifogásoljuk a szervezetlenséget, a járulékos beruházások nem jól kapcsolódnak az egészhez, később épül az út. a közmű, mint ahogy kellene. ilyenkor mindig a kapacitás hiányáról hallunk. Az V. sz. bányaüzem építésénél is jelentkeznek gondok, de a tervszerűség úgy tűnik, mindenen átsegít. Veress Tamás
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Felhívás
a bányaipar dolgozóihozA szocializmust építő társadalmunk lényegéből fakad az emberekről való messzemenő gondoskodás, melynek egyik vetülete a munkabiztonság állandó javítására irányuló tevékenység.A bányaipar dolgozói nap mint nap érzékelhetik azokat a jelentős változásokat, melyek — lehetőségeink alapján — az egyes munkafolyamatok fejlesztésében, gépesítésében, a nehéz fizikai munka arányainak csökkentésében jelentkeznek.A munkavédelmi, biztonságtechnikai oktatás és továbbképzés színvonala javult. Dolgozóink a munka szakszerű és biztonságos végzéséhez szükséges ismeretekkel, készségekkel rendelkeznek. Mindezek hozzájárultak ahhoz, hogy a balesetek száma 20 év alatt mintegy egyharmaddal, a halálos balesetek száma pedig ez idő alatt egynegyedére csökkent, sőt 1977-ben minden eddiginél kevesebb, 29 halálos baleset történt a bányászatban.Az összképei# belül azonban kedvezőtlen jelenségek is tapasztalhatók az utóbbi időben. Ilyen például a balesetek csökkentésének lelassulása, stagnálása, a tömeges balesetek jelentkezése, a személyi tényezők szerepének növekedése, a helytelen emberi cselekvések, vagy a biztonsági előírások egyre gyakoribb megszegése.A baleseti helyzet alakulása, a munka- és biztonságtechnikai fegyelem területén mutatkozó kedvezőtlen, jelenségek miatt a bányászatban dolgozó műszaki és fizikai dolgozókhoz, a dolgozó kollektívákhoz fordulunk a hatékonyabb és eredményesebb balesetmegelőzés érdekében.Minden irányító és ellenőrző munkakört betöltő műszaki vezetőtől elvárjuk — bármilyen szinten és beosztásban dolgozzék is —, hogy munkájában maximálisan érvényesítse a biztonság szempontjait.Mindenkinek kötelessége — akinek ebben szerepe, hatásköre van — megteremteni a zavaró körülményektől, akadályoktól mentes folyamatos és nyugodt légkörű munka feltételeit.A csapat-, csoportvezetőket, szocialista brigádok vezetőit kérjük, hogy a vezetésük alá tartozó egység mindennapi munkájában gondoskodjanak a technológiai előírások érvényesüléséről, arról, hogy a csapat, brigád megfelelő körülmények között dolgozhasson. A dolgozók figyelmét felhívjuk arra, hogy a munkavégzés során felmerülő veszélyeket ne becsüljék le, azok elkerülésére használják fel a baleseti oktatásokon, a gyakorlati munka során szerzett ismereteiket, tapasztalatokat, az adott munkára vonatkozó technológiai, műveleti utasításokat tartsák be. az egészséges és biztonságos munkavégzéshez rendszeresített és részükre kiadott egyéni védőeszközöket, felszereléseket rendeltetésszerűen használják. Munkahelyükön, környezetükben tartsanak rendet, tisztaságot.Felhívással fordulunk a szakszervezeti és KISZ munkavédelmi aktivistákhoz, munkavédelmi őrökhöz is. Dolgozótársaik életéért, testi épségéért érzett felelősségtudattól áthatva tegyenek eleget társadalmi kötelezettségüknek.A szocialista brigádok is sokat tehetnek a munka- védelmi szemlélet, gondolkodásmód formálásában, a szűkebb kollektíva erejének felhasználása útján. A hármas jelszó keretében a szocialista munka vállalása, a szabályoknak és előírásoknak megfelelő munkavégzést is jelentse.A balesetek fájdalmat, anyagi veszteséget, munkából való kiesést okoznak. Elkerülésükhöz minden területen összehangolt, céltudatos, következetes és fegyelmezett munkára van szükség. Ezúton kérünk minden dolgozót, hogy — beosztástól függetlenül — helyzetének, lehetőségeinek megfelelően működjék közre az élet és testi épség megóvásában, a balesetek megelőzésében.Bányaipari Dolgozók Szakszervezete Országos Bányaműszaki FőfelügyelőségNehézipari Minisztérium

Bányásznapi 
randevú ’78
Látványos, színes műsor 
az újmecsekaljai PMSC-pályán

Segítség - hibával

A bányásznapi rendezvénysorozat utolsó napján, szeptember 3-án reggel a MÉV fúvószenekara zenés ébresztővel köszönti Uj- mecsekalján, a Szigeti úti lakótelepen, a Jókai úti bérházban és a Kertvárosban lakó dolgozóinkat.A Bányásznapi randevú ’78 színes, szórakoztató műsor délután fél kettőkor kezdődik az újmecsekaljai FMSC pályán. A rendező szervek: a Mecseki Ércbányászati Vállalat és a Baranya megyei Lapkiadó Vállalat közel hatórás műsor összeállításában szerepel a sajtóutca megnyitása, ahol az olvasók találkozhatnak a Népszabadság, a Dunántúli Napló, a Mecseki Bányász, a Mecseki Ércbányász, a Képes Újság, a Lobogó, a Jelenkor, az MTI, az MR Pécsi Stúdiója, az MTV Pécsi Körzeti Stúdiója vezetőivel és munkatársaival, a Pécsi Nemzeti Színház művészeivel, megtekinthetik a Mecseki Szénbányák Vállalat és a Mecseki Ércbányászati Vállalat amatőr képzőművészeinek alkotásait.A zenét kedvelők szórakoztatását három fúvószenekar szolgálja, melyek közül a Gyárvárosi Uttörőzenekar menetzenét mutat be, míg a ,MÉV és MSZB fúvószenekara térzenével szórakoztatja az előreláthatóan nagyszámú közönséget.A szabadtéri színpadon — mely a pálya északnyugati oldalán kerül felállításra — a több érdeklődésre számottartó műsor közül is kiemelkedik a Népszabadság, MTI, Dunántúli Napló politikai fóruma és show-műsora, a Lobogó és a Képes Újság kétszer harmincperces vidám műsora.A zenekari számok és vidám műsorok közti szünetekben az Ércbányász MHSZ Modellező Klubja bemutatót tart rádióirányítású műrepülés, helikopter, körrepülő modellek szalagvadászata, rádióirányítású vitorlázó modellek kötelékrepülése, különleges repülőtestek (vasaló, sajt

stb.), valamint fiahordó repülőgépek bemutatásával.Az MTV 70 perces közvetítést ad egyenes adásban a Bányásznapi randevú ’78 eseményeiről, melyről 40 perc műsoridőben a pécsi és 30 perces műsoridőben a szegedi eseményekről tájékoztatják a tévénézőket. a tévé riporterei megszólaltatnak bányászokat, beszélgetnek újságírókkal, politikai és gazdasági vezetőkkel. A műsoridőben kerül sorra a Mecseki Ércbányászati Vállalat és a Kőolaj- és Föld- gáztermelő Vállalat két-két szocialista brigádja közti kapcsolat felvételére, melyhez a szegediek küldöttségét helikopter szállítja az újmecsekaljai pályára. A helikopter érkezése előtt a MÉM Repülőgépes Szolgálat hőlégballon szakosztálya egy hőlégballon felszállást hajt végre, levegőbe emelkedik a pálya gyepszőnyegéről.A nagy érdeklődéssel várt rendezvényt tovább színesíti a Mecsek tánc- együttes műsora, a Kon- zum Áruház divatbemutatója, Dörömböző Géza és népi zenekarának fellépte, a vidám sportvetélkedők, a tombola sorsolás és a műsort záró pályabál.A rendező szervek gondoltak a vendéglátó szolgáltatás megszervezésére is, így hideg-meleg ételek, italok, üdítőitalok árusítására vendéglátó egységek települnek a Ho Si Minh- parkba, ugyan itt üzemel majd a gyermek és felnőttek szórakoztatását szolgáló vidámpark. A rendezvény idejére a jobb megközelítés céljából átjárót nyitnak a Ho Si Minh- parkot és a sporttelepet elválasztó kerítésen.A Bányásznapi randevú ’78 rendezvény színhelye a sportpálya minden bejáratán megközelíthető, a részvétel díjtalan. A műsorra mindenkit szeretettel várnak a műsor szervezői. A következő számunkban összegezzük a bányásznap! rendezvénysorozat háromnapos programját.Geisz Ferenc

Szeretnem röviden közölni 
az újmecsekaljai csapágybolt
ról, illetve annak bejáratáról 
észrevételemet.

Aruérkezés alkalmával a 
konténert úgy ürítették ki, 
hogy az árut kézben hordták 
fel a raktárba. A járdaszegé
lyen ugyanis a kézikocsit nem 
lehetett felhúzni. Kérték a 
járda rézsútkiképzését, amit 
hamarosan el is végeztek. 
Most könnyűszerrel megy a 
munka, gyors a szállítás. Egy 
baj van. Ehhez kérünk segít
séget! Arra nem gondoltak 
ugyanis, hogy a rczsúttal utat

nyitottak a kerekezőknek, il
letve a kerékpárosoknak, sőt 
egyes motorosoknak is. Azóta 
ott nyargalásznak le-fel, nem 
véve figyelembe a figyelmez
tetést. Egy szép napon felhá
borodottan láttuk, hogy a ház
ból kilépő kislányt az úttest
re röpítették. Néhány napra 
rá, egyik lakótárs lett arél*b 
taszítva, s végül . magam is 
sorrakerültem, két napig fáj
lalva karomat, dühöngve azon, 
hogy miért nem lehet egy lán
cos korlátot, lakattal odatenni, 
mielőtt komoly baleset nem 
lesz belőle. MODOR

Közös ügyünk

A közúti közlekedés
A közúti közlekedés közismerten dinamikusan fejlődik. Rendőri szerveink az év első felében fontos feladatuknak tekintették a közúti forgalom zavartalanságának elősegítését a közlekedési balesetek megelőzését. Megelőző, ellenőrző tevékenységük elsősorban a helyes közlekedési magatartás kialakítására, a fegyelem megszilárdítására irányult.E munkában a rendőri szervek jelentős segítséget kaptak a rendőrség önkéntes segítőitől, a területi szervektől és nem utolsó sorban a közlekedésbiztonsági tanács széles aktívahálózatától.A sokirányú megelőzés ellenére továbbra is magas a személyi sérüléses kimenetelű közlekedési balesetek száma. Az 1977. első félévi helyzethez viszonyítva 1978. első félévben 11-ről 14-re emelkedett a halálos végződésű, 76-ról 74-re csökkent a súlyos sérüléses, 119-ről 113- ra csökkent a könnyű sérüléssel járó közúti közlekedési balesetek száma.A baleseti okokban észrevehető változások nem következtek be. Továbbra is meghatározó ok a gyorshajtás, az elsőbbségi jog megadásának elmulasztása. Továbbra is gond a szeszes italtól befolyásolt állapotban történő vezetés. A közlekedési szabálysértéseknél feltűnően magas az engedély nélküli gépjárművezetések száma.

A közútj közlekedési balesetek megelőzésében a hatósági intézkedések mellett továbbra is széles körű társadalmi összefogásra van szükség, közüggyé kell hogy váljon az emberi é- let és érték védelme a közutakon.A szabadságolási főszezonban megnövekedett forgalommal kell számolnunk a hétvégi napokon. Legyen közös ügyünk, hogy a hétvégeken a pihenés, a ki- kapcsolódás ne végződjön tragédiákkal a közutakon.Kaluczky László r.-ezredes

Az Ifjúsági Park
és a Komarov Kertmozi 
augusztusi programjából 

Ifjúsági Park

18-án: Az Apostol együttes 
koncertje.

20-án: Alkotmánynapi ünne
pi műsor 14-22 óráig.

29-én: Az Universal együt
tes koncertje.

A koncertek előtt diseó 18- 
20 óráig.

Komarov Kertmozi
17—18-án: Hajtóvadászat

(francia-olasz film, 18 éven 
felülieknek); 19—20-án: Vad
ember (francia film, 50 szá
zalékkal felemelt helyár): 21- 
23-án: Tappancsok, mancsok, 
álkapcsok (amerikai film); 24 
-25-én: A bosszú (francia 
film, 16 éven felülieknek); 26 
-27-én: Zorró (olasz-francia 
film, 50 százalékkal felemelt 
helyár); 28—30-án: Az ezüst tó 
kincse (NSZK—jugoszláv film); 
31—1-én: A 15 éves kapitány 
(spanyol film).

Ismerik önök a discóklubok hangulatát? Villogó fények, a sarokban félhomály, ütemre ringatózó felsőtestek, a magnóról a legújabb kedvencek (ők is változnak) hangja tölti meg a termet. Ezt a felszabadult, szinte az önkívület határát súroló mozgás, a discóklubok hangulatát adja vissza a közönségnek a Pécsi Balett.— Ez játék, játék volt színre vinni, játék volt betanulni — mondja Tóth Sándor, a Pécsi Balett igazgatója. — Eredetileg nem volt ilyen elképzelésem, de a nyári élmények,

a Balaton, a discóőrület hatására úgy éreztem, ebből lehet valamit csinálni. A- jándékot akartam adni a közönségnek és ajándékot a népszerű Boney M-nek, hiszen az ő zenéjük alapján készítettem koreográfiát. Eddig mindenütt nagy siker volt, bármerre jártunk, mindig kérték: aDiscót is hozzátok. Nem egy időtálló darab, ezt tudjuk valamennyien, ez addig él, ameddig a Boney M népszerű lesz, amíg szívesen táncolnak az emberek a zenéjükre. És ez így is van jól. A Diseó

főbb szereplői: Baráth Ildikó, Galovics Attila, Zar- noczai Gizella, Prepariczay Annamária, Haizer Gábor, Hetényi János — de nem lehet kihagyni a tánckart sem, mert ők éppúgy főszereplői a darabnak.
— A klasszikus darabok 

után, szívesen táncol az e- 
gyüttes a Boney M lüktető 
zenéjére?

Prepariczay Annamária: — Nagyon szívesen táncoljuk a Discót, végre felszabadult a mozgás, mindenki önmagát is adhatja egy kicsit. A beat világát elevenítjük meg. Amikor betanultuk és táncolni kezdtük, hazánkban még nemigen ismerték a Boney M számokat. Szinte egyedi, mondhatnám úgyis sláger volt hallani a zenét, látni a táncot. Elnyertük vele a közönség tetszését, mindenhol nagy

tapssal jutalmaztak bennünket. Nemrég történt egy kedves sztori, amikor a Boney M hazánkban szerepelt. Siófokon léptünk fel, az utcán végig mindenhol hatalmas plakátok hirdették: Diseó. A Pécsi Balett estje a Boney M zenéjére. A sok külföldi — nem ismerve a magyar szöveget — csak az együttes nevét látta és szinte rohamot indítottak a pénztárak ellen, kapkodták a jegyeket, mert azt hitték az együttes lép fel. Kicsit csalódtak, de amikor végignézték a Discót, véget nem érő tapssal fejezték ki megelégedésüket.A Pécsi Balett 1960-ban alakult Eck Imre vezetésével. 1969-ben Tóth Sándor lett az igazgatója. A legtöbb darabot ők koreogra- fálják, de emellett rendszeresen dolgoznak ven

dégalkotókkal is, így pl.: Harangozó Gyulával, Alberto Alonsoval, Meyd Murdmaval. A következő évadban a poznani lengyel táncszínház vezető koreográfusa jön Pécsre. Az e- gyüttes a megalakulás óta eltelt időben kialakította fő arculatát: leginkábbkortárs magyar zeneszerzők, magyar klasszikusok: Bartók, Kodály; szovjet zeneszerzők, valamint a klasszikus irányzat: Bach, Vivaldi művei szerepelnek repertoárjukban. A közel két évtized alatt az együttes arra törekedett, hogy ősbemutatókat tartson, melyek mindig nagy élményt nyújtottak a balettet szerető és értő közönségnek.A Pécsi Balett mindenhol szívesen látott, ezt az elismerést magas tánckultúrájukkal, hosszú évek kemény, lelkiismeretes

munkájával vívták ki maguknak. Bejárták Európa szinte valamennyi országát. Felléptek Indiában, Ceylonban. Jártak Észak-Afri- kában, az Egyesült Államokban, Kubában. Három alkalommal szerepeltek a Szovjetunióban, részt vettek a Helsinkiben, Szófiában, Berlinben megrendezett Világifjúsági és Diák- találkozókon.A júliust lefoglalta a Pécsi Nyárj Színházi Esték rendezvénysorozata, a- hol az önálló balettesten kívül több darabban is szerepeltek. Augusztus a pihenés hónapja, majd ismét a munka következik. Szeptember 1-én fellépnek a bányásznap tiszteletére rendezett ünnepi műsorban a Sportcsarnokban. A komoly, ünnepi hangulat kellemes színfoltja lesz a Diseó. Erb Jánosné
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A gyakorlat nagyszerűen sikerült...! Jöjjön, tartson uelünk!

Megérkeztek az állami tűzoltók.
Tűzkészültség 
8 perc alatt

Túljutottunk 
a mélyponton

Tűz van, riadó! — hangzott a kiáltás az üzemben július 26-án 10 órakor. A feltételezett tűz helyén, a Szolgáltató üzem olaj raktáránál, a riasztástól eltelt nyolc perc múlva már két sugárból zuhogott a víz. Ekkor újabb meglepetésként egyszerre három tűzoltó autó is megérkezett a helyszínre. Parancsokhangzottak és újabb percek elteltével már a városi tűzoltóság is három csőből lőtte a „tűz fészkét”. A kivonult tűzoltókkal érkezett Szécsényi István őrnagy is, a városi tűzoltó- parancsnok, tőle kérdeztük: mi a célja az ilyen gyakorlatoknak?— Mint az állami, mint az üzemi tűzoltóság gyakorlatban való kipróbálása, tapasztalatgyűjtés céljából — mondja Szécsényi István. — A gyakorlat hozhat olyan helyzeteket, melyeket „éles oltásnál”, azaz valódi tűznél nem tudnánk kivédeni. Mint most is látja, meggyőződ
Azt a célt szolgálja, amiért építették
Bővült az egészségügyi ellátásunk

E cím után ne higgye sen
ki, hogy valami új, rendkívüli 
dologról fogjuk tájékoztatni. 
Már köznapi, talán nagyon is 
köznapi dologról, a II. sz. bá
nyaüzemben üzemelő súlyfür
dőről lesz szó, immárom so
kadszor. Tömören azt is írhat
nánk: megépítettük, üzembe
helyeztük, megoldottuk a 
problémát. De ennél többről 
van szó.

Legutóbb arról írtunk, hogy 
nincs kihasználva ez az egész
ségügyi létesítmény, melyre a 
gerinc és mozgásszervi beteg
ségben szenvedő dolgozóink
nak nagy szüksége van. A
II. sz. bányaüzem szakszerve
zeti bizottsága előtt, április
ban a MÉV üzemegészségügyi 
szolgálat főorvosa, Dr. Bank 
József ígéretet tett, hogy a 
közeljövőben egy reumatoló
giai szakrendeléssel fog bő
vülni az egészségügyi ellátás. 
És ez a közeljövőben már 
múlt. Igaz, nem nagy múltra 
tekint vissza. Június hónaptó] 
rendszeres reumatológiai szak
rendelésünk van az újmecsek- 
aljai rendelőintézetben, s min
den héten csütörtökön délután 
13—15 óra között a II. sz. bá
nyaüzem orvosi rendelőjében.

A szakorvosi rendelő „fogal
máról”, létrehozásának szüksé
gességéről Dr. Révész Ildikó 
reumatológus adott tájékozta
tót.

tünk róla, hogy három, illetve öt csapon való oltásnál nincs elegendő víznyomás, de ugyanakkor a gyakorlat megmutatja a tűz- készültség fokát is, azt, hogy mire vagyunk képesek.— Most, hogy véget ért a „vakriadó”, megkérem, értékelje a gyakorlatot.— Egy jól sikerült gyakorlatot láttam. Mivel egy olajraktár feltételezett tüzérül volt szó, nagy erőket kellett megmozgatni. Ezért örömmel láttam, hogy az üzemi önkéntes tűzoltók felkészültsége a kezdeti oltáshoz megfelelő. Az sem lebecsülendő, hogy a riasztástól kezdve nyolc perc alatt teljes felszereléssel megjelentek a helyszínen és „vízkészek” voltak. Úgy érzem, — fejezte be értékelését —, hogy jó kezekben van a vállalati vagyon és közös erővel megfelelően elhárítható minden veszély. Hegyi József

— Erre a szakrendelésre már 
nagy szükség volt, ezt a ren
delő előtti sorbaállás bizonyít
ja. A szakorvosi rendelőnk fel
szereltségében még nem ki
elégítő, de ez csak idő kér
dése. Az üzemi rendelési időm 
nincs kihasználva, mert elvét
ve téved be hozzám beteg. A 
súlyfürdő délutáni járóbeteg 
kezelése alkalmanként túlzsú
folt, ugyanis délután a bányá
ból való kiszállás után egy ó- 
rába kell belesűríteni a sze
mélyzetnek a kezelést, mert 
később nincs busz az üzemből 
Pécs felé. A súlyfürdő dél
előtti kihasználása még nem 
teljes. Erre született már ja
vaslat, remélem sikerül meg
valósítani.

A tájékoztatáson túl a súly
fürdő beosztási naplója és Há- 
ber János beszédesebb szá
mokról árulkodik, mint né
hány hónappal ezelőtt. Napon
ta 10-15 beteget kezelnek, leg
inkább iszappakolással és gyú
rással. A társüzemek környé
kén lakó, táppénzen levő dol
gozói közül a délelőtti órák
ban jönnek a beutaltak, a 
többi kezelést délután végzik.

Sokan aggódtak, hogy ki
használatlanul áll e létesít
mény. Ezek az aggodalmasko
dók lassan elfogynak, mert azt 
a célt szolgálja súlyfürdőnk, 
amiért építették, a gyógyítást.

KUKÁI ANDRÁS

A III. sz. bányaüzemi gépészeti KlSZ-alapszerve- zet az 1977/78-as évben válságos helyzetbe került. Egy mozgalmi éven belül három titkárváltozás nehezítette a szervezeti munkát. A szervezetlenség kihatott az alapszervezet munkájára.
— Lassan egy év telt el 

és vajon változott-e az a- 
lapszervezet élete a válsá
gos időszak óta? — kérdeztem Körmendi Bélától, az alapszervezet titkárától.— Igen, történtek azóta változások mind a vezetőség, mind a tagság körében. Az 1978/79-es mozgalmi évet új vezetőséggel kezdtük el. Mindannyian vállaltuk a megbízatást és lelkesen álltunk neki a feladatok megoldásának. Az első időben sokat csalódtunk. Hiába tettünk meg mindent egy-egy rendezvény sikeréért, sokszor így is csalódnunk kellett a silány érdeklődés miatt. Szerencsére, most már túljutottunk a mélyponton.

— Hogyan sikerült a 
tagságot felrázni, milyen 
programokkal segítettétek 
az egyéni vállalások megté
telét?— Felmértük a fiatalok érdeklődését az egyéni vállalások alapján. Ezekre a vállalásokra szervezzük meg munkánkat. Figyelembe vettük a pártalapszer- vezet cselekvési programját és a ránk eső részt beépítettük feladataink közé. A fiatalok egyéni vállalásaira épített akcióprogram sikeresnek bizonyult. Folyamatosan nőtt az aktivitás a különböző rendezvényeken. Igaz, nagyobb gondot fordítottunk a kiértesítésekre is. A vezetőség is aktívabbá vált, közösen oldjuk meg a feladatokat, így áttekinthetőbben tudjuk végezni munkánkat.

Geológiai
kirándulás 
a Mecsek 
lankáinSzentkút után rátérhetünk az abaligeti útra. Akár gyalog, akár autóval közlekedünk itt, számtalan

— Hogyan alakult az a- 
lapszervezet munkája a 
föld alatti lakatosok át
szervezése miatt?— A változás a mi alap- szervezetünket érintette leginkább, a 40 KISZ-tag közül 13 távozott el más alapszervezethez. E fiatalok közül sok jó KISZ-ta- got nélkülözi most az a- lapszervezet, de voltak o- lyanok is, akiket nem sajnáltunk. Kisebb lett a létszám, így tovább tudtuk javítani a szervezettséget. Segíti munkánkat, hogy a párt soraiba került tagjaink továbbra is a KISZ- ben végzik pártmegbízatásukat.

— Milyen a kapcsolat a 
pártalapszervezettel?— A közös feladatokat mindig megbeszéljük a vezetőségi üléseken. Engem rendszeresen meghívnak a vezetőségi ülésekre, így áttekinthetőbb képet kapok az előttünk álló gazdasági és társadalmi feladatokról. Ezt hasznosíthatom az alapszervezet munkájának szervezésében, irányításában. A KISZ-ben kilenc párttag dolgozik. A felvételre kerülő párttagok hatvan százaléka a KISZ- fiatalok közül kerül ki.

— Melyek azok a fela
datok, amelyeket még sze
retnétek megoldani?— A politikai rendezvényeken, vetélkedőkön, sportrendezvényeken az aktivitás jó. Szeretnénk a szervezettséget tovább erősíteni. Nagyobb gonddal kell foglalkoznunk az ifjúsági brigádok munkájának segítségével. A propagandamunkát hatékonyabbá kell tennünk. A KISZ Radar-akciót be kell vezetnünk és kellőn meg kell ismertetni a fiatalokkal. Talán ezek most a leglényegesebb feladatok, amelyeket meg kell oldani.

Baumann József

Nyitott víznyelő az abaligeti út keleti oldalán a szá
razkúti útelágazás alatt. Tér István felvételeérdekes geológiai jelenséget figyelhetünk meg;

©Séta Orfűn. Ha északdéli irányban átgyalogolunk a Mecseken, érdekes dolgot tapasztalhatunk. A déli oldal szinte mindenütt rendkívül meredek, kivéve néhány bevágódott völgy talpa. Felérve a hegytetőre észak felé e- gyenletesen enyhén dőlő gerinceken juthatunk le a hegység északi peremére, Abaliget—Orfű—Mánia vonalába. E területet zömében triászkorú, mintegy 150 millió éves tengeri ü- ledékek, mészkövek, dolomitok építik fel. Mintegy 70 millió évvel ezelőtt kezdődött el a kiemelkedés, a tenger visszahúzódott és a benne képződött üledékek szárazra kerültek. A kiemelkedéssel egyidőben megkezdődött a lepusztulás, mely végülis azt eredményezte, hogy egy ún. tönkfelület, azaz enyhén dombos térszín alakult ki. Ezt mutatja az is, hogy az északi lejtőn a helyenként kibúvó mészkőrétegek metszik a felszínt, vagyis a külső erők szinte leborotválják a kőzetrétegek felső részét, Ez a tönkfelület később (kb. 15 millió éve) ferdén megbillenve kiemelkedett, a déli oldal, így tulajdonképpen egy hatalmas tektonikus sík, amely mentén a kiemelkedés történt, az északi pedig az enyhén dőlő tönkfelszín, amely természetesen a ki- sebb-nagyobb vetők, a völgyek bevágódása miatt nem egyenletes.
Az abaligeti úton haladva a Remeterét alatt jobbról balra mély tölcsérek, behorpadások látszanak Ezek az ún. víznyelők és dolinák. Létrejöttük a karsztosodás folyamatának köszönhető. A mészkő és dolomit ugyanis a többi kőzetnél lényegesen jobban oldódik a vízben, különösen, ha a levegőből széndioxidot nyel el a lehulló csapadék. Lehullva a kőzet finom repedéseibe, réseibe beszivárog, de közben a repedések falait egyre inkább tágítja, így üregek, járatok alakulnak ki, melyeket — ha nagyobbak — barlangoknak nevezünk, a járatok miatt gyakran a kőzet teherbírása lecsökken, saját sú

lya alatt berogy, e tálalakú mélyedések a dolinák. Ahol egy nagyobb járat van, ott inkább tölcsérszerű mélyedés: víznyelő keletkezik (1. kép), ahol a- kár egy állandóvízű patak, vagy nagymennyiségű csapadékvíz is elnyelődik. Abaligettől a Kőlyuk-bar- langig az erdőben szinte mindenütt megtalálhatjuk ezeket. Mivel a vizek a repedések mentén könnyen elnyelődnek, a karsztos területen az állandó vízfolyások ritkák, s források is leginkább a hegységperemeken, a karsztosodé kőzettömegek szélén alakulnak ki, mint például esetünkben az abaligeti barlang patakja, az orfűi Vízfő-forrás stb. Néha az erdőben találhatunk olyan mészkőkibúvást, ahol jól láthatók azok a repedések, melyeket a víz kitágított. Különösen jól megfigyelhető ez abban az esetben, ha a rétegek dőlése meredek. Ilyenkor keskeny, de viszonylag nagymélységű hasadékok jönnek létre. Ezt nevezzük karrosodás- nak. A Mecseken ilyent különösen a Dömörkapu közelében láthatunk, de erről majd később.
&Orfű fölé jutva az út két nagy kanyart tesz, kikerülve két meredekfalú, csodálatosan szép, vízesésekben is gazdag szurdokvölgyet. Ezek a Szuadó- és a Körtvélyesi-völgyek, amelyek még Orfű község előtt találkoznak egymással. A terület természetvédelem alatt áll, de sajnos sokan szemétlerakásra használják. Ezt meg kell akadályozni. E völgyek alsó szakasza, melyet Sárkányszakadéknak neveznek, azért ilyen meredek falú, mert az orfűi medence puha üledékeit földtani értelemben nem régen szállították ki a külső e- rők, s a peremeken kialakuló völgyek fiatalok, nagy esésűek. Ilyen esetekben a folyóvizek völgyeiket inkább mélyítik, kevésbé szélesítik. A romantikus sziklás völgyekbe érdemes leereszkedni, csak egy kis ügyesség kell hozzá. Az első völgyben levő táró barlangkutatás céljára mélyült. Végighaladva a völgytalpon Orfű község szélső házainál jutunk újra az útra.

Koch László
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Ünnepi sportműsor

Bányásznapi
versenyekA MÉV tömegsport bizottsága a közelgő bányásznap tiszteletére nagyszabású ünnepi sportműsort rendez az alábbi sportágakban. Kérjük az üzemi sportvezetőket, hogy az c- gyüttesek és versenyzők biztosításával segítsék elő a különböző rendezvények sikeres megtartását. Részletes program. Labdarúgás augusztus 26. Ujmecsekal- ja 9 óra. Kézilabda augusztus 26. Ujmecsekalja 9 óra. Teke augusztus 30—31. Szentlőrinc 8 óra. Lövészet augusztus 29. (férfi) III. tízem 15 óra; augusztus 31. (női) III. üzem 15 óra; pisztoly augusztus 31. kovácstelepi sportpálya 15 órától folyamatos. Síkfutás 100, 200, 300, 800 méter; súlylökés, távolugrás, magasugrás. Sakk női és férfi egyéni augusztus 23. MÉV szálló, PMSC terem. Asztalitenisz augusztus 25—26 női és férfi egyéni, MÉV szálló. Lábtenisz férfi e-gyéni augusztus 22. Ujmecsekalja 15 óra.
Szeptember 9-én

Országos bányász
lövészdöntö
Pécsett

Hagyományok ide, hagyomá
nyok oda, újra a MÉV szak- 
szervezeti bizottsága rendezi 
meg a VIII. országos bányász 
honvédelmi Lövész Kupa női 
és férfi csapatküzdelmét. A 
verseny színhelye ezúttal is a
III. és a IV. sz. bányaüzem 
lőtere lesz. Az előkészületek 
már javában folynak, a ren
dező és versenybizottság már 
most kész fogadni az iparág 
legjobbjait e neves küzdelem
re.

Szépséghibája lesz a ver
senynek, hogy az szb korlá
tozó intézkedéseket hozott, 
hogy minden tröszt, vállalat 
és üzem csak egy női és egy 
férfi csapat nevezését fogadja 
el, helyhiány miatt. így is 
24—25 csapatra lehet számítani, 
amely nagy felelősséget és 
feladatot ró a rendezőkre. A 
férfiak ezúttal is 30 lövéses 
összetett, a nők első alkalom
mal 30 lövéses fekvő testhely
zetben lőnek. Külön történik 
a csapat és egyéni rangsoro
lás, azaz a helyezések eldön
tése. Válogatottunk alaposan 
készül az újabb erőpróbára, 
nem titkolják, szeretnék ú- 
jabb tisztes eredménnyel gaz
dagítani eddigi jó szereplésü
ket. Részletes előzetest és tu
dósítást a szeptember l-l és 
15-i számban közlünk.

Kovács Miklós

Lénárt István
Athénben a pehelysúlyúnk küzdelmei után négyszer csendült fel a magyar Himnusz. Négyszer lépett a győzelmi dobogóra Lénárt István, a PMSC súlyemelője. Lökésben 157,5 kilogrammos, valamint ösz- szetettben 265 kilogrammos teljesítménnyel világ- és Európa-bajnokságot nyert. Szakításban 117,5 kilogrammal — azonos teljesítménnyel, de nehezebb testsúllyal —• a bolgár Ma- nolov mögöt végzett. Meglepetések sorozatát aratva, kitűnő formában versenyzett. Mindezt úgy érte el, hogy csupán négy éve ismerkedett meg a tárcsákkal.Amikor Komlóra került, a vájáriskolába, a tornateremben levő súlyzók meghatározták sportéletét. Pár hónappal később már a PMSC szakosztályában leigazolt versenyzőként e- melgeti a mázsás súlyokat.Az átlagosnál erősebbnek bizonyult, amely teljesítményeiben is megmutatkozik. így 1975 decemberében indul az országos serdülő bajnokságon, a hatodik helyezett lesz. Az 1976-os esztendőben, mint serdülő vesz részt Budapesten az IBV-n és felnőtt elsőosztályú minősítést szerez. Ugyanezen év decemberében megnyeri a Serdülő Magyar Bajnokságot. 1977 augusztusában az ifjúsági barátsági versenyen szakításban első, lökésben és összetettben második. Ezt követi aztán Budapesten az Ifjúsági Magyar Bajnokság, itt is verhetetlen. Majd a felnőtt magyar bajnokság következik, ahol ifjúságiként ne-

Labdarúgás:Kettős nyitány
az őszi bajnokságban

Még javában tombol a nyári 
kánikula, de a sportnaptár 
szerint már itt az ősz. Hosz- 
szúra nyúlt szünet után au
gusztus 21-én folytatódik a 
Bányász Kupa labdarúgó-baj
nokság őszi fordulója. Mint 
ismeretes, alapos változás érte 
a mezőnyt. Tavasszal soroza
tos hiányzások miatt a Kon- 
zum és a Kis-kut. csapatát 
kizárták a bajnokságból és 
így az őszi forduló nélkülük 
folytatódik. A rajt előtt a ku
tatósok a Központ előtt öt, a 
III. üzemmel szemben hat pont 
az előnyük és valószínűnek 
látszik az újabb aranyérem 
megszerzése, hacsak valame
lyik üldöző csapat meg nem 
rázza magát, hogy meglepe
tést okozzon ...

A középmezőny élén a IV. 
üzem áll 9 ponttal, a sort a 
Szolgáltató üzem zárja 7 pont
tal. A nyolcadik helyen álló 
ÉDÜ és a 10. helyen álló se
reghajtó Anyagosztály között 
csak egy pont a különbség, 
itt is nagy harc várható a 
jobb helyezésért. Izgalmasnak 
ígérkező rajt előtt ez a pil
lanatnyi helyzet és kíváncsian 
várjuk az együttesek küzdel
mének folytatását.

Rajta, „öregek”! Egy nappal 
később, 22-én a 35 éven felü
ltek is pályára lépnek. A hét 
csapat közül a IV. és a III. sz. 
bányaüzem áll az élen 10-10 
ponttal, két ponttal leszakad
va a Központ és a Kutató
mélyfúró, ötödik helyein a II. 
üzem (6), Szolgáltató (5) és 
messze leszakadva az Építők 
(2) ponttal.

gyedik helyezett lesz. Az 1978-as év felkészülés Athénre. Júniusban Ausztriába látogat a csapat a Dunámén,ti országok csapatbajnokságára. Könnyűsúlyban indul, a 260 kilogrammos összteljesítménynyel a második, s a csapat ezüstérmes lesz.Három héttel később már Athénben versenyez. Túlszárnyalva minden várható elképzelést, ő az, aki legjobban meglepődik. Nem alaptalanul, hiszen legjobb teljesítményét 12 kilogrammal szárnyalja túl.Ez az év a felnőtt válogatottba kerülésén túl az USA-ban októberben sor- rakerülő felnőtt VB-re való felkészülést is jelenti. Tatán, a válogatottal edz. Közben még indul majd a Savaria Kupán, mely e- gyütt lesz az Ifjúsági Magyar Bajnoksággal. Ez évben lesz még a felnőtt magyar bajnokság a Pannónia Kupával egybekötve, itt is szeretne bizonyítani.Az edzőknek, különösen Viczay Alajosnak, a szakosztálynak és a vállalatnak mindent köszön. Befejezésül hadd idézzük szavait: „Lehet, hogy tehetségesnek tartanak, ez azonban kevés. A technikát, a sportág szeretetét már más mércével mérik. Segítőtársak kellenek. Én megtaláltam őket. Ha esetleg máshol és másokkal kezdtem volna e sportot űzni, ma talán nem lennék sehol, úgy, hogy ezt köszönöm.”Mi pedig őszintén GRATULÁLUNK — így, csupa nagybetűvel.Veress Tamás

Ebben a csoportban mégcsak 
jósolni sem lehet, papírforma 
szerint négy-öt csapat esélyes 
a bajnoki cím megszerzésére. 
Ősz folyamán még minden le
hetséges, de erre majd a mér
kőzések adnak választ. Most 
közöljük a csapatok őszi for
dulójának sorsolását.

A csoport, XI. forduló au
gusztus 21. 16,30 óra: Anyag
osztály—Központ, II. üzem B—
III. üzem, Klub-Kutató-mély- 
fúró. 17,30 órakor: II. üzem A 
—IV. üzem, Szolgáltató—ÉDÜ.

XII. forduló augusztus 28.
16.30 órakor: Kutató-mélyfúró- 
Anyagosztály, Központ-II. ü- 
zem B, IV. üzem—Szolgáltató,■
17.30 órakor: III. üzem-II. ü- 
zem A, Klub—ÉDÜ.

XIII. forduló szeptember 4.
16.30 órakor: II. üzem B-Kuta- 
tó-mélyfúró, Központ—II. ü- 
zem A, Klub-Anyagosztály;
17.30 órakor: Szolgáltató-III.
üzem, IV. üzem—ÉDÜ.

XIV. forduló szeptember 11.
16 óra: Központ-Szolgáltató,
Klub-II. üzem B, ÉDÜ-Anyag- 
osztály; 17 órakor: III. üzcm-
IV. üzem, Kutató-mélyfúró-II. 
üzem A.

XV. forduló szeptember 18. 
16 órakor: Szolgáltató-Kutató
mélyfúró, II. üzem B-Anyag- 
osztály, ÉDÜ-III. üzem; 17 ó- 
rakor: IV. Üzem-Központ, II. 
Üzem A-Klub.

XVI. forduló szeptember 25. 
16 órakor: Központ-III. üzem, 
Kutató-mélyfúró—IV. üzem, 
Klub-Szolgáltató; 17 órakor: 
EDÜ-II. üzem B, Anyagosztály 
-II. üzem A.

A VÁLLALATI munkaverseny
bizottság értékelte az üzemek 
közötti balesetelhárítási ver
seny második negyedévi ered
ményeit. A bányaüzemek kö
zül a legjobb eredményt a II. 
sz. bányaüzem érte el, így a 
versenykiírás szerint az üzem 
kollektívája 15 ezer forint ju
talomban részesül. A külszíni 
üzemek részére a bizottság 
nem javasolta a jutalom kia
dását, mivel a baleseti muta
tók romlottak.

A MUNKA és művelődés moz
galomban részvevő szocialista 
brigádok a Pécsi Nyári Szín
ház programjai közül július 
16-án és 18-án Euripidész: He- 
kabé című drámáját, július 
26-án és 30-án Paul Foster: 
I. Erzsébet című drámáját te
kintették meg a tettyei játék
színen. Az előadásokon közel 
háromszázan vettek részt.

A VÁLLALATI felügyelő bi
zottság munkájában a dolgozók 
képviseletében Bácsván János 
főosztályvezető és Böngyik Pé
ter, az Ércdúsító üzem szo
cialista brigádvezetője vesz 
részt a jövőben.

AZ ÁLLAMI Ifjúsági Bizottság 
titkársága közleményt adott ki 
a Nemzetközi Gyermekév 1979 
szolidaritási mozgalom anyagi 
támogatására. Az egyének és 
kollektívák által felajánlott se
gélyt a 232-90179-0092 Állami 
Ifjúsági Bizottság (Központi 
Ifjúsági Alap) Nemzetközi 
Gyermekév 1979. Költségvetési 
lebonyolítási folyószámla, Bu
dapest elnevezésű csekkszám
lára kell befizetni. A csekk
számlák a Hazafias Népfront 
szerveinél igényelhetők.

A VÁLLALATI nőbizottság ja
vaslatára a szakszervezeti bi
zottság 107 nagycsaládos dol
gozót 190 700 forint segélyben 
részesített. Az intézkedés 398 
gyermeket érint. A segélyösz- 
szegeket postázták, így a ked
vezményes tanszervásárlásnál a 
szülők már fel is használhat
ták.

Könyvajánlás
Veres Péter: Kultúráról, köz

művelődésről.

Veres Péternek, a 20. száza
di magyar irodalom jelentős 
alakjának írásai 1930 óta rend
szeresen jelentek meg a bal
oldali lapok hasábjain: a
munkáséletről mondta el sze
mélyes élményeit, tapasztala
tait. Most jelenik meg első íz
ben Veres Péter műveiből 
összeállított tematikus váloga
tás: olyan válogatás, mely a 
közművelődés problémái iránt 
megnyilvánuló társadalmi ér
deklődést kívánja szolgálni.

XVII. forduló október 2. 16 
órakor: Központ—ÉDÜ, Szol-
gáltató-Anyagosztály, III. tí
zem—Kutató-mélyfúró; 17 óra
kor: II. üzem A—II. üzem B, 
IV. Üzem-Klub.

XVIII. forduló október 9. 16 
órakor: Központ—Kutató-mély
fúró, Anyagosztály—IV. üzem,
III. üzem—Klub; 17 órakor: II. 
üzem B—Szolgáltató, II. tí
zem A-ÉDÜ.

35 éven felüliek, őszi sorso
lás:

IX. forduló augusztus 22.
16.30 órakor: Kutató-mélyfúró-
IV. üzem, Központ-III. üzem;
17.30 órakor: Szolgáltató-Épí
tők; szabad: II. üzem.

X. forduló augusztus 29. 16,30 
órakor: m. üzem-IV. üzem, 
Kutató-mélyfúró-Központ; 17,30 
órakor: Építők—II. üzem; sza
bad: Szolgáltató.

XI. forduló szeptember 5.
16.30 órakor: II. üzem-IV. ü- 
zein, Szolgáltató—Központ; 17,30 
órakor: Epítők-III. üzem; sza
bad: Kutató-mélyfúró.

XII. forduló szeptember 12. 
16 óra: Központ-II. üzem, Ku
tató-mélyfúró—Szolgáltató; 17 
óra: IV. üzem—Építők; szabad:
III. üzem.

XIII. forduló szeptember 19. 
16 óra: III. Üzem-Szolgáltató, 
Kútató-mélyfúró-II. üzem; 17 
óra: Központ-Építők; szabad:
IV. üzem.

XIV. forduló szeptember 26. 
16 óra: Szolgáltató—IV. üzem, 
II. üzem—III. üzem; 17 óra: E- 
pítők-Kutató-mélyfúró; szabad:

A brigád egyik csoportja a szépformájú malom előtt.Hegyi József felvétele
Nem forog
a dorozsmai szélmalomJúlius végén két szocialista brigád útrakelt, hogy szép hazánkkal ismerkedjen. A Bánki Donát és a MÁZ szocialista brigád minden évben országjáráson vesz részt. Az idén a két gépkocsiszerelő brigád közösen szervezte meg a programot. így ötven fő indult útnak Szeged—Hódmezővásárhely—Gyula felé.A szálláshely Hódmezővásárhelyen volt, innen mentek Gyulára és Szegedre. Kellemes pihenést nyújtott a gyulai országos hírű fürdő. Jó érzés volt látni, hogy egyre több gondot fordítanak a hazai és
Sport- A főnökök sem
mozaik egyformák

Lövészet. A Nógrádi Szén
bányák meghívására augusztus 
26-án Salgótarjánban szerepel 
a MÉV női és férfi csapata a 
hagyományos Alkotmány Ku
pa döntőjén. A mévesek ed
dig két alkalommal mind csa
patban, mind egyéniben meg
nyerték a trófeát és idén Is 
szeretnének bizonyítani.

Labdarúgás, SZMT Kupa. A 
labdarúgó-bajnokság harmadik 
fordulója után a MÉV-csapa- 
tok közül a Kutató-mélyfúró 
üzem, IV. üzem és Anyagosz
tály együttesei jutottak a ne
gyedik fordulóba. Az újabb 
találkozókra augusztus végén 
kerül sor.

Asztalitenisz. Szeptember vé
gén folytatódik a Bányász 
Kupa asztalitenisz férfi és női 
csapatbajnokság a MÉV mun- 
kásszálóján. A zsúfoltság el
kerülése végett a kisorsolt 
mérkőzéseket üzemekben is 
meg lehet rendezni.

Lövészet. Augusztusban ú- 
jabb fordulót rendeznek az 
Ércbányász Kupa keretén be
lül. Verseny színhelye: Szol
gáltató és III. sz. bányaüzem 
lőtere.

Kézilabda. Megkezdte felké
szülését a MÉV férfi kézilab
da válogatottja szeptember 2— 
3-án , Szolnokon sorrakerülő 
országos bányász kézilabda 
döntőjére.

az idegenforgalom fejlesztésére. Nagy élményt nyújtott a kiskundorozsmai kirándulás, ahol megnéztük a híres szélmalmot, melyről még nótát is költöttek. A Műemlék Felügyelőség helyreállította a malmot. Nemcsak külsőleg mutat jól, hanem a teljes belső felszerelése is megvan. Csak fel kell húzni a vitorlákat, szélirányba állítani a kereket, s máris működhet. Nagy kár, hogy nem eléggé propagálják hazánknak ezt az egyedüli ép és működő szélmalmát.Hegyi József

ran mikor a brigád jó 
munkája elismerése

ként elnyerte a Szocialista 
címet, no, meg a kitüntető 
jelvényt és oklevelet, a ve
lejáró pénzzel együtt, a 
brigád azt a határozatot 
hozta, hogy e jeles napot 
fehérasztal mellett is meg- 
ünnepli. Csak úgy, spon
tán, minden különösebb
ceremónia nélkül.

Azt is elhatározták, hogy 
a főnököt is meghívják, 
bár, ritkán szokta őket 
meglátogatni a munkahe
lyükön.

Nagy meglepetésükre ez 
alkalommal a főnök meg
jelent köztük, örültek ne
ki és jól, kelemesen telt 
az idő.

Poharazgatás közben a 
főnök egyszer csak azt 
mondta-

— A főnökök sem egy
formák. Van olyan, akinek 
a dicsőség száll a fejébe, 
és van olyan, akinek a bor!

Az egyik brigádtag ka
csintott társai felé, aztán 
csak megkérdezte:

— Főnök, maga melyik 
csoporthoz tartozik?Kiss József


